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Lastna ustvarjalnost
Delo je dne 13. septembra 1973 objavilo članek »Krivda gospo

darstva a!i raziskovanja.« Članek je napisal direktor sektorja za 
projektiranje in razvoj v Litostroju dr. inž. Marko Kos. Naš priznani 
strokovnjak je s klenimi in tehtnimi besedami orisal svoj pogled na 
razmerje gospodarstva do raziskovanja. Prepričani smo, da bo aktu
alnost članka pritegnila tudi naše bralce, zato smo se odločili, da 
nekaj odlomkov tega prispevka ponatisnemo.

Ko smo v Sloveniji pred leti 
sprejemali zakon o raziskovalni 
dejavnosti, so bili zaman vsi na
pori, da bi celotno inovacijsko 
ali »vnapredovalno« dejavnost 
združili v njenem okviru, to je, 
da bi raziskovanju dodali tudi 
razvoj. Ta ubogi naš razvoj se je 
čutil pri teh prizadevanjih manj- 
yreden, čeprav tvori v tistih dr
žavah, na katere gledamo z za
vistjo, hrbtenico strme poti na
vzgor k nesluteni gospodarski 
Pioči — v državah, ki dajejo da
nes kruh četrtini naših delovnih 
državljanov. Tedaj smo rešili na
stalo dilemo tako, da smo izja
vili, da pokriva ime »raziskova
nje« tudi razvoj. Ozke povezave 
med ekonomskim razcvetom in 
to dejavnostjo, za katero nima
mo skupnega imena, Srbi pa jo 
posrečeno imenujejo »unapredji- 
vačko« dejavnost, niso tedaj ra
zumeli niti gospodarski niti poli-

v gospodarstvu na drugi strani 
mnoge škodljive posledice, ki jih 
bomo morali upoštevati, pri bo
dočem načrtovanju organizacije.

Raziskovanje ni nikoli organizi
rano prišlo v gospodarstvo ter 
ga vprašalo za njegove želje in 
načrte, katerim bi prilagodilo 
svoje delo. Univerza ni nikoli 
prišla v velika podjetja, da bi 
uskladila svoje delo z njihovimi 
načrti ter povezala delo diplo
mantov s problemi iz prakse. 
Pred dvema letoma sem napisal, 
da se bodo razmere spremenile 
šele tedaj, ko bodo sredstva za 
raziskovanje pritekala iz rok go
spodarstva.

V slovenski kovinski-predelo- 
valni industriji je zaposlenih v 
šolstvu, raziskovanju in projek- 
tivi 432 diplomiranih strojnih in
ženirjev, v celotni slovenski pro
izvodnji pa samo 104. To dejstvo 
dovolj ponazarja mojo trditev,

lični dejavniki. Kaj je pripomog- 
lo k večjemu osveščanju, ki smo 
mu danes priča?

Mislim, da so razlogi dvojni, 
“rve so odkrili tisti, ki so se po
glabljali v vzroke našega eko
nomskega zaostajanja, počasne 
rasti, splošnih težav, nezadržane- 
ga odtekanja ljudi iz države in 
nekonkurenčnosti našega gospo
darstva v svetu zaradi popolne 
°dsotnosti industrijske lastnine 
ter so pri vzporejanju tujih go
spodarstev in njihovega vzpona 
zadela ob vzvode inovacijskih 
Procesov. Odkrili so funkcional
nost in strnjenost raziskovalnega 
m razvojnega dela, kar pri nas 
m bil samoumeven način dela.

Drugi vzrok je čedalje večje 
Poglabljanje samouprave. Pri tem 
vsem več ijudi priteguje k anali
zam ekonomskega poslovanja. In 
Pri analizi stroškov družbe se po
slavlja vprašanje učinkovitosti 
m upravičenosti visokih stroškov 
za raziskovanje. Te stroške bodo 
morale v celoti prevzeti gospo- 
uarske organizacije, pri čemer 
na bodo postavljale svoje zahte- 
pe,in analizirale koristi od tega. 
“rt tem smo pričeli iskati pove
zanost raziskovalnih institucij z 
gospodarstvom. Gospodarstvu ne 
bodo mogli dokazovati potreb
nosti samo z besedami, temveč 
Sc bodo morali vključiti v njc- 
gove programe.

Ko zdaj razčiščujemo vse te 
dnose, lahko rečemo, da je ime- 

o ločeno življenje raziskovanja 
na eni strani in razvojnega dela

da je proizvodna baza osiroma
šena in konzervativna. To je po
vzročilo odtujenost raziskovanja, 
ki se je — celo iz načelnih raz
logov, ki jih še danes razglašajo 
njegovi protagonisti — izogibala 
vsakemu stiku s prakso.

Na drugi strani imamo gospo
darstvo, katerega proizvodnja 
sloni na napaberkovanih osnovah, 
na mojstrsko po mojstrih zamiš
ljeni organizaciji proizvodnje, na 
proizvodih, katerih novosti so 
revne in sporne, saj' ne temelje 
na nikakršni patentni bazi. To 
žalostno dejstvo je v zadnjih 
dneh dovolj krat poudar jeno, ven
dar pa je manj znano, da je to 
losledica zapiranja raziskovanja 
v svoje sfere. Zato počiva večina 
naše družbene proizvodnje na tu
jih licencah — na dejstvu, ki je 
dokaz popolne večletne odsotno
sti raziskovanja. Iz tega lahko 
izvzamemo redka majhna in še 
bolj redka velika podjetja, ki so 
si sama, lahko rečemo samorast
niško zgradila lastno raziskoval
no in razvonjo bazo ter se zašči
tila s patenti.

Pri integracijskih razgovorih 
slovenske industrije smo dobili 
globok vpogled v dejanske raz
mere. Prevladujeta dva tipa or
ganizacij. Prvi tip se naslanja na 
tujo licenco in vse pričakuje od 
nje; dober in varen štart doma 
in možnost zunaj pod okriljem 
dajalca licence.

Pri teh organizacijah razisko
valne institucije ne bodo našle 
posluha. Prišle so desetletja pre

pozno. Prav grenke izkušnje z 
njimi so botrovale stališču teh 
podjetij. Samoupravni organi se 
ne poglabljajo v licence in ne 
tehtajo hudih posledic v prihod
nosti. Drugi tip so mala podjetja, 
ki delajo lastne proizvode in se 
tudi sama uspešno razvijajo, ven
dar nimajo dovolj močnega ugle
da, da bi prodrla.

Naši prevzemalci pogledajo 
glede licence tujcu skozi prste, 
medtem ko so do domačih pro
izvodov desetkrat strožji, kot bi 
bili v tujini. Še nikoli niste sli
šali, da bi o napakah in kasni t- 
vah tujcev kje bilo karkoli ob
javljenega. Pa o naši industriji? 
Pri njej nihče ne varčuje z napa
di. Kredite za tujo licenco je de
setkrat laže dobiti kot za doma
če razvojne načrte. Občinski mož
je gledajo na licenco kot na var
no naložbo, na domač razvoj gle
dajo sumnjičavo.

Lahko je trditi, da v nobenem 
socialističnem gospodarstvu ne 
zavzema proizvodnja po licencah 
tako strahotnega deleža kot pri 
nas. Vzhodnonemška industrija, 
deseta največja na svetu, nima 
nobene licence, češka in poljska 
pa prav malo. Stanje pri nas je 
podobno splošni tržni situaciji, 
kjer lahko vsako tuje podjetje 
proda, kar se mu zljubi, ker ni 
nobenih ovir, ki jih največ po
stavljajo prav tako imenovane 
svobodne zahodne države. Pri 
nas se vsakdo požvižga na lastno 
kreativnost in prizadevanje ter 
si kupi tujo licenco. O ekonom
skih posledicah licence vsakdo 
raje molči, ne pove, da ga licen
ca sili, da mora kupovati sestav
ne dele pri dajalcu licence, da 
ima ceno določeno in da lahko 
prodaja samo v tistih deželah, ki 
mu jih dajalec licence milostno 
dovoli.

Licence so v prvem stadiju iz
gradnje industrije seveda potreb
ne, da ob njih rastejo neuki ka
dri. Vendar smo mi ta stadij že 
davno preboleli. V trudu in znoju 
smo si izborili potrebno tradici
jo. Zdaj tiče za licencami drugi 
razlogi, ki so potrebni podrobnej
še analize.

Licence jemljejo vodilne struk
ture v gospodarstvu zaradi lažje 
noti do uspeha, ker se želijo zne: 
biti odgovornosti in ker hkrati 
želijo poteptati vsa kreativna 
prizadevanja lastnih razvijalcev

iz razloga, ki tiči v bistvu ne
uspeha domačih inovacij in v od
sotnosti kakršnihkoli domačih 
patentov. Ce podjetje po dolgih 
letih lastnega iskanja in razvoja 
vzame licenco, pomeni, da je 
priznalo poraz. To pomeni fru
stracijo lastnih kreativnih sil. 
Vsaka licenca predstavlja zato 
orožje, ki se obrača proti nam.

Tehnična inteligenca, ki želi 
delati po novih problemih in se 
ne sprijazni z nedejavnostjo, bo 
pobegnila iz takšnih podjetij in 
navsezadnje iz naše dežele. Veli
ki selitvi »sive materije« iz Ev
rope v Ameriko in v Evropi sami 
botruje predvsem to dejstvo. Kaj 
bo posledica takšnega trenda?

Če globalno gledamo vso na
rodno ekonomiko, si je lahko 
prestavljati, da bi bile posledice 
porazne za celotno strateško po
zicijo države. Ali lahko govori
mo o samostojnosti in neodvis
nosti države? Tudi to je naloga 
za dalekovidne politike.

Kdo je odgovoren za to? Od
govornost za to nosi tudi razi- 
skovalno-razvojni kompleks ozi
roma njegovo neobstajanje.

Ponavljati moramo staro pe
sem o odsotnosti inovacijske ve
rige, o tem, da nimamo svojih 
rešitev in patentov. Ker nimamo 
industrijske lastnine, smo izpo
stavljeni na milost in nemilost 
svetovni konkurenci. Najnarav
nejši izhod je, da se ne skušaš 
boriti, temveč da se povežeš z

Jesenskega zagrebškega vele
sejma, ki je bil od 6. septembra 
do 16. septembra 1973, se je ude
ležilo 6300 razstavljalcev iz 51 
tujih držav in iz Jugoslavije. Na 
270.000 m2 razstavnega prostora 
je bilo prikazanih nad 300.000 
eksponatov. Tudi letos jesenska 
prireditev nadaljuje splošno tra
dicijo v svojem poslovnem pro
gramu. Temelj razstave je sploš
ni mednarodni sejem, ki omogoča 
pregled skoraj vseh področij go-

košnja v Litostroju

njo. Pri tem se ne zavedamo, da 
pomeni to, gledano globalno, ab
solutno podrejanje tujini. Posku
šajo rešiti svoje trenutne težave 
pod pritiskom neurejenih eko
nomskih razmer. Ključ rešitve iz 
tega položaja nosi v sebi razisko- 
valno-razvojni kompleks. Le-ta 
mora opustiti svoj boj za druž
bena sredstva za eksistenco ob 
neverificiranih raziskavah ter se 
povezati v celoto z ostalimi členi, 
sicer si bo izkopal grob same
mu sebi, naši inteligenci in eko
nomiki. Vprašanje je, kako us
pešno najti izhod iz težavnega 
položaja. Mnogo časa je bilo iz
gubljenega, narejeno mnogo ško
de in zapravljenih mnogo mož
nosti. Želeti bi bilo predvsem, da 
v vseh dejavnikih naše družbe 
prevlada jasna zavest o našem 
stanju, o dejanskih nevarnostih, 
ki se jim izpostavljamo, in vzvo
dih, ki delujejo v subtilni sferi 
ekonomskega progresa.

Svoboda akcije našega gospo
darstva, ki ne bi bilo podvrženo 
tujim licencam niti izpostavljeno 
pritisku tujih kreditov, bi pred
stavljala tudi ogromno politično 
kvaliteto v našem boju za samo
stojnost in neodvisnost. To so 
eminentne politične naloge, ka
terih daljnosežne posledice bodo 
oblikovale naš celoten ekonom
ski in nacionalni razvoj, naš po
men, vpliv in položaj v evropski 
skupnosti v zadnjem desetletju 
tega stoletja.

spodarstva. Posebej so še zani
mive razstave industrijske proiz
vodnje, črne in barvne metalur
gije, elektroindustrije, precizne 
mehanike, kemične industrije, 
kovinsko-predelovalne industrij e, 
industrije motorjev in vozil, grad
bene industrije, živilske industri
je ter nekaterih drugih področij 
proizvodnje.

Mednarodni jesenski zagrebški 
velesejem je pritegnil številne 
poslovne obiskovalce iz domovine 
in tujine. Za poslovne obiske so 
organizirali tudi popolnejše teh
nične in poslovne informacije, 
poleg tega je bil informativno- 
tehnični in propagandni material 
o eksponatih in proizvodnji bolj 
pester kot prejšnja leta.

Jesenskega zagrebškega vele
sejma se je udeležil med drugimi 
tudi Litostroj. V paviljonu št. 36 
smo na 81 m2 prikazali naše iz
delke. Na čelu razstavnega pro
stora je bil gonilnik francisove 
turbine. Poleg njega je bil ulitek 
krmene statve in ulitek ohišja 
zobčenika. Zelo veliko zanima
nje pa je vzbudil vlečni vitel, ki 
smo ga letos prvič prikazali na 
sejmu.

Kakor vedno, so obiskovalci 
pokazali veliko zanimanje za 
hidravlične stiskalnice, a na ža
lost je na letošnjem jesenskem 
sejmu bila razstavljena samo 
ena.

Na zunanjem prostoru smo na 
300 m2 prikazali avtobager, dva 
viličarja in črpalke, ki so jih 
montirali ob bazenu. Le-te so 
bile tudi v pogonu.

V prihodnji številki bomo o na
ših izdelkih na zagrebškem vele
sejmu podrobneje poročali.

M. K.

Centralni komite ZKJ Beograd 
za tovariše iz Čila

širši politični aktiv Litostroja, zbran na protestnem 
zborovanju dne 18. 9. t. L, izraža solidarnost z Vami v boju 
zoper grobo vmešavanje od zunaj, zoper sovražnike resnič
ne demokracije, katerih žrtev je postal Vaš predsednik 
Salvador Allende. — Slava mu!

Sočustvujemo z Vami ob izgubi tega velikega držav
nika, plemenitega človeka in doslednega borca za pravice 
delavcev Čila in delavcev iz vseh še zatiranih dežel od 
mračnih sil fašizma, kapitalizma in neokolonializma.

Ponosni smo spremljali Vaše dolgotrajne napore in 
žrtve, da ste pred tremi leti uspeli začeti urejati svojo 
domovino na podlagi socialističnih načel in izhodišč po 
mirni poti, kar je bil prvi poizkus v Latinski Ameriki.

Navdušeni smo bili nad Vašo takojšnjo pridružitvijo 
k veliki skupnosti neuvrščenih dežel. S tem ste vsemu 
svetu dokazali svojo pripadnost miru in ustvarjalnemu sode
lovanju brez vmešavanja v zadeve drugih. S svojim zgle
dom vztrajnega preoblikovanja odnosov v vaši deželi ste 
podpirali vse tiste dežele, ki se še trgajo iz vezi odvisnosti 
in neenakopravne preteklosti.

Gnusi se nam nizkotno izdajstvo Vam sovražnih sil 
mednarodni reakciji, ker so se zbali za nadoblast in za 
neupravičene privilegije.

Napredni delavci in delovni ljudje iz vsega sveta smo 
na Vaši strani in Vam bomo po svojih močeh pomagali 
do končne zmage nad nasiljem in mračnjaštvom.

DELOVNI KOLEKTIV LITOSTROJA

Jesenski zagrebški velesejem
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Izpolnjevanje plana v FI
V avgustu nismo bili dovolj prizadevni! Ko smo risali naše črne 

stolpiče v diagramu, smo porabili bore malo tuša, nekoliko več pa 
smo ga potrošili za šrafirana polja. Toda kot že vemo, predstav
ljajo šrafirana polja tiste načrtovane količine naših proizvodov, 
ki bi jih do tega časa že morali proizvesti, uspeli pa smo napraviti 
le toliko, kolikor nam jih ponazorujejo črni stolpiči.

Toda bodimo pravični in ne je
zimo se samo na finaliste, kot bi 
sicer lahko razumeli iz naslova 
in uvodnih besed. Gornji razulta- 
ti, kakršni pač so, so namreč re
zultati združenega dela, torej nas 
vseh. Sicer pa, ali so vsi rezultati 
nezadovoljujoči? Poglejmo jih:

cementarne 105,6
žerjavi 80,3
orodje 70,0
preoblikovalni stroji 64,4
črpalke 61,8
diesel motorji 43,0
talni transport 42,3
strojni deli 41,2
turbine 39,5

TOZD FI — skupno 50,4

vanju zamižimo na eno oko, pa 
smo dobre rezultate dosegli tudi 
pri preoblikovalnih strojih in čr
palkah.

Kako pa je z ostalimi proizvo
di? Pri diesel motorjih se izpol
njevanje plana iz meseca v me
sec izboljšuje in si le želimo, da 
bi tak tempo tudi obdržali. S tem 
na je resnici na ljubo prizadeto 
izpolnjevanje plana talnih trans

portnih sredstev. Toda tudi pri 
viličarjih smo prejšnji mesec do
segli pomemben uspeh: podjetje 
je namreč zapustil tisoči 5-ton- 
ski viličar. In ker viličar ni bici- 
kel — Gerdinovim fantom iskre
ne čestitke!

Posebne preglavice pa nam 
povzročajo turbine. Ta čas se v 
njihovo proizvodnjo vlaga mno
go dela, mnogo se govori o HE 
Kamburu, HE Kidatu, HE Ramu, 
HE Gabra Coral, HE Boah, ka
kor tudi o HE Peručica in HE 
Varaždin. Vse so zelo pomembne. 
Če bi na primer zadnja hidro
elektrarna že obratovala, verjet
no avtor tega članka ne bi pisal 
— ob sveči.

V. N.

TOZD FI
Informacija o izpolnjevanju količinskega plana

Vrsta proizvoda _J__ H 1 III | IV V
Ef3 IffB 25'0 j 33*3 4U

1 VI
I sero

vin
effe 75U 83f3 9f6

XII
locro

Turbine 2400

Talni transport 2200

Diesel-motorji 1200

Preobl koval ni stroji 
Črpalke

1100
900

Žerjavi 800

Strojni deli 750

Cementarne 150
Orodje 130

Skupno TOZD FI 9630
Legenda:

3 Dinamični plan 
J po gospodarskem načrtu Slonje 31 81973

PLAN V Pl IZPOLNJEN

Navedeni odstotki so odstotki 
od celoletnega plana. Konec avgu
sta, torej po osmih mesecih, bi 
morali biti večji od 66,6 odstot
ka. To pa se le cementarne, žer
javi in orodje. Če pa pri ocenje-

Kolektivni dopusti, ki so bili v posameznih obratih TOZD Pl 
od 20. julija do 20. avgusta, niso ogrozili izpolnjevanja planskih nalog 
oziroma izpolnjevanja količinskega plana, še več, posamezni obrati, 
so ga izpolnili nad vsemi pričakovanji. V tem času sta čistilnici 
livarne jeklene litine in livarne sive litine obratovali z nekoliko manj
šim številom delavcev, le ti pa so se medsebojno sporazumeli glede 
dopustov tako, da je delo ob ugodnem asortimanu potekalo konti
nuirano.

V obratih livarne jeklene litine 
so v avgustu oddali 324,9 tone, 
kar je naj višja letošnja tonaža,

oddana v enem samem mesecu. 
Kumulativni plan na področju 
finalne proizvodnje smo v osmih

?r§SiS5_££2i2y250jS_il9ž5z5ž_Y_9esecu_aygustu_1925

avgust 1973 kumulo tiva 31y8-1973
Dlan izvršeno % Dlan izvršeno %

JJSKLBNA £'inal o 113 t 150,1 t 133,5 858 t 1150,2 t 134,5
l im a Blag«. 167 174,8 104,2 1332 1199,5 89,9

Skupaj 280 324,9 116,0 2190 2349,7 107,4
SIVA ■Linalo 82 78,4 95,6 780 971,9 124,7
LITINA Blago 66 73,5 113,o 643 491,1 76,4

Skupaj 148 151,9 102,1 1423 1463,0. 102,8

SPECIALKA ilnal. 4 10,1 250,0 33 31,0 94,0
LITIMA Blago 63 58,6 93,0 556 572,0 103,0

Skupaj 67 68,7 102,5 589 603,0 103,5
ŽVAKJEMCI .-tinalo 221 229,3 103,5 2248 2215,1 98,4

ODKOVKI Einalo 20 40,5 202,6 195 238,6 122,4

SKUPNO Einalo 440 508,4 115,6 4114 4606,8 112,0
1CZD-PI Blago 290 3C6,9 103,0. 2531 2262,6 89,4

SKUPNO _ 726___ 815.3 ___ 110.8 6645 6869,4 _ 103,5

Modeli K C 8000 6830 85,3 66000 67.351 101,8

mesecih presegli za 298,2 tone, a 
plan blagovne proizvodnje zao
staja za dinamičnim planom 
prvih osem mesecev za 132,5 ton. 
Ne glede na rezultate blagovne 
proizvodnje, izpolnjujejo obrati 
livarne jeklene litine plan s
107.4 %>. V livarni sive litine so 
prav tako presegli plan finalne 
proizvodnje, in to za 191,9 ton, 
na področju blagovne proizvod
nje pa zaostajajo za planom za 
151,9 tako da so kumulativni 
plan izpolnili s 102,8 %>. Na pod
ročju specialne litine za finalno 
proizvodnjo je od planiranih 33 
ton izvršenih 31 ton — plan je 
izpolnjen s 94 °/o. Samo oddelek 
specialne litine izpolnjuje plan 
blagovne proizvodnje, in to s 603 
tonami proti planu za prvih osem 
mesecev — 589 ton, kar pomeni
102.5 »/o.

Zaradi nenehnih težav, s kate
rimi se srečujejo na področju iz
delave zvarjencev so plan 221 ton 
v avgustu spolnili z 229,3 ton ali
103.5 'Vn. Kumulativno izpolnjeva
nje planskih nalog za prvih osem 
mesecev pa nam pove, da so v 
obratu zvarjencev od planiranih 
2248 ton oddali 2215 ton. Plan so 
spolnili z 98,4 %>. Izdelava odkov
kov za finalno proizvodnjo je

prav tako pod nenehnim priti
skom za večje dosežke v obeh 
livarnah; zato so rezultati zelo 
ugodni. Plan odkovkov v avgu
stu je znašal 20 ton, proizvedli 
pa so 40,5 ton ali 202,6 %. Plan 
odkovkov za prvih osem mesecev 
je 195 ton, proizvedli so 238,6 
ton, z drugimi besedami plan so 
izpolnili 122,4 %>. Ob tej priložno
sti naj omenimo, da po odkovkih 
še vedno mnogo sprašujejo. 
Lahko rečemo, da bi v kovačiji 
lahko več proizvedli, ko pa bosta 
začeli redno obratovati stiskalni
ca 800 ton in žarilna peč, bodo 
prav gotovo tudi to uresničili.

Modelna mizama je imela v 
avgustu plan 8000 Nč. Izpolnili so 
ga 85,3 °/o, kar pomeni 6830 NČ. 
Povemo naj, da se pri njihovem 
delu izredno pozna odsotnost sle
hernega modelnega mizarja, po
sebno še v času dopustov. Za pr
vih osem mesecev je plan znašal 
66.000 NČ, izvršili pa so 67.351 Nč 
tako, da so plan dosegli 101,8 "/o.

V zadnjih štirih mesecih so 
planske obveze za posamezne 
obrate TOZD Pl nekoliko večje 
in zato se nenehno vsi trudijo, 
da bi čimprej izpolnili vsa naro
čila. Vsi delavci, ki so zaposleni 
v temeljni organizaciji Pl se te
ga zavedajo in zato so sklenili, 
da bodo delo tako organizirali, 
da bodo lahko čimprej realizirali 
postavljene zahteve.

— SIL —

Obisk pri brigadi na Kozjem
V mesecu avgustu smo trije 

mladinci iz občine LJUBLJANA- 
ŠIŠKA obiskali mladinske delov
ne brigade na Kozjem.

Iz Ljubljane smo odšli v pe
tek z avtobusom. Zaradi slabih 
prometnih zvez smo zadnjo eta-

Wf

po približno 8 km »prevozili« peš, 
in to v trdi noči. Okrog desetih 
zvečer smo prišli v tabor. Seve
da nismo se takoj podali na po
čitek, ampak smo se seznanjali 
z brigadirji in tu ter tam veselo 
zapeli.

Naslednje jutro pa na traso. 
Bilo je lepo sobotno jutro, a v 
strahotno strmi breg so se še 
zagrizle vrste brigadirjev s kram
pi in lopatami. Na pomoč so nam 
priskočili še pripadniki kozjan
skega partizanskega odreda. Po 
trasi je odmevala vesela pesem, 
množili so se žulji na dlaneh, pot 
je lil s čela, toda brigada je 
vztrajno delala. Gradili smo nov 
vodovod. Normo za tisti dan 
smo presegli, a smo kljub temu 
ostali na trasi eno uro več. Ob 
tej priložnosti povem, da so bili 
kmetje iz okolice z brigadirji iz
redno prijazni in gostoljubni.

Sobotno popoldne je bilo pro
sto, zato smo ga izkoristili za 
ogled Kozja in okolice, zvečer pa 
je bil v gasilskem domu ples na 
glasbo iz razmajanega gramofo
na. Toda to nas ni motilo, saj 
je bilo vzdušje resnično brigadir
sko.

Naslednji dan je bil na Kozjem 
dogodek leta. V hudi in zagrize
ni nogometni tekmi so se pomi
rile ženska ekipa tovarne Emo 
iz Ljubljane in ženska ekipa bri
gadirk na Kozjem. Zmagale so 
»emonke«, z rezultatom 2:1, ven
dar šele pri streljanju enajstme

trovk. Tekma se je v regularnem 
času končala 0 : 0.

Po kosilu smo odšli na Plani
no nad Sevnico, kjer smo se po
zdravili s III. AVNOJ brigado, ki 
ie tam zaključila svoj dolgi po
hod.

Ob pravem ljudskem slavju 
smo preživeli prijetno popoldne. 
Res škoda, da je bil naš obisk 
tako kratek in smo se morali 
kmalu posloviti, toda na brigado 
so ostali lepi spomini.

Milan Zornik

TOZD Pl
Informacija o izpolnjevanju količinskega plana

OBRATI VRSTA PROIZVOD
Jeklolivarne

blagovna
skupaj

1400
2000
3400

Siva livarna interna 1200
blagovna 1000
skupaj 2200

Specialna litina interna BO
blagovna 850 -

900
/varjena skupaj mt 3500
Odkovki in blag real 300
Modeli skup interna 100000 Nč
Storitve skup blag 25000 Nč

interna 6450
Skupno blagovna 3850
TOZD Pl skupaj 10300
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Legenda: L..xxx.] Dinamični plan Stanje 31873

Novice iz TOZD Pl
PRIJETNEJŠE POČUTJE

V času kolektivnega dopusta 
oblikovalnice in topilnice livarne 
jeklene litine so delavci GP Beži
grada prebelili oblikovalnico in 
topilnico, ki sta sedaj veliko bolj 
svetli, a tudi počutje delavcev je 
bolj prijetno. Ko so se delavci 
vrnili z dopusta, so prijeli za 
delo s še večjim elanom, toda le 
tega so jim večkratne redukcije 
električnega toka žal vse pre
kmalu zmanjšale.

RAZUMEVANJE

Med redukcijo električnega to
ka so delavce, ki so zaposleni na 
delovnih mestih v lahki obdelo
valnim in topilnici, dodelili v po
moč čistilnici. Le-ti so to sprejeli

z razumevanjem in priskočili na 
pomoč sodelavcem iz sosednjega 
obrata.

ZBORI DELOVNIH LJUDI 
USPELI

Na zborih delovnih ljudi v 
TOZD Pl, ki so jih posamezni 
oddelki sklicali v tem mesecu, so 
obravnavali polletno poslovno po
ročilo, analizirali potek proizvod
nje v prvih osmih mesecih, poso
jila za individualno gradnjo in 
nakup stanovanj, stalnostni do
datek in nagrade ob upokojitvi.

DELOVNE OBLEKE?
Na zborih delovnih ljudi so 

postavili takole vprašanje: »Kdaj 
bodo uresničili sklep samouprav

nega sporazuma o tem, da mora 
delavec na svojem delovnem 
mestu prejeti delovno obleko?« 
Delavce so obvestili o zadnjem 
sklepu IO sindikata, kjer so raz
pravljali tudi o tem vprašanju. 
Lahko pričakujemo, da bomo v 
začetku prihodnjega leta prejeli 
delovne obleke. Seveda je potreb
no še prej izdelati kriterije za 
posamezna delovna mesta in po
iskati proizvajalca.
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Več obzira do sodelavcev
V eni od zadnjih številk glasila ste naprošali bralce, da bi vam 

pomagali s kakršnimikoli prispevki. Nimam ravno novinarskega 
talenta, pa bom kljub temu poskusil, saj upam, da vam ne bo odveč. 
Če se vam bo zdelo moje pisanje primerno, objavite, če pa ne, pa 
brez zamere.

Sem še zelo mlad član kolek
tiva, sa,j sem v Litostroju šele 
prvo leto. Rad bi povedal, kako 
se počutim, kaj vse mi je všeč 
in kaj ne.

Moram reči, da sem zadovo
ljen, da je v tako velikem kolek
tivu sloga in tovarištvo, da je 
spretno organizirano poslovanje 
in razporejeno delo tako velike
ga podjetja. Res, vredno pohvale.

Moj pravi namen pa je nekaj 
kritike na posameznike. Ne po
znajo vsi tovarištva in solidnosti 
ter discipline. Naštel bom nekaj 
primerov, ki me motijo in so vse 
graje vredni. Upam, da si bodo 
prizadeti tovariši vzeli te besede 
k srcu in se poboljšali.

Kot začetnik, neizkušen seve
da, grem prvi dan na toplo ma
lico. Pred železnimi vrati (sedaj 
vem, zakaj niso lesena) na kate
rih je bil napis »Požeruhi«, je bi
la gneča delavcev. Priključil sem 
se jim bolj na »začelje«, vendar 
še preblizu vrat. Ko je pozvoni
lo, so se vrata odprla in vsa dr
hal je navalila kot hudournik. 
Nisem se mogel več umakniti, 
kar odnesli so me. Malo je manj
kalo, pa bi mi polomili rebra. 
Prav tako je bilo, kot bi lačnim 
Pujskom odprl vrata k polnemu 
koritu. Ne, to že ni lepo. Tudi 
brez prerivanja smo še vedno 
Prišli na vrsto. Še nedavno sem 
videl skupino študentov, ko so 
si ogledovali obdelovalnico, seve
da, prav med malico. Kako so ti 
fantje gledali in kaj so si misli
li? Ubogi delavci, kako so lačni. 
Tu pa že ne bi radi delali.«

Večkrat opazujem početje dveh 
delavcev. Čeprav malo zakasnita, 
se takoj skozi tri vrste vrine
ta v ospredje in kar hitro pogra
bita porcije, ne da bi dala bloke. 
Povrh vsega vzameta še po dva 
kruha, namesto enega.

Dragi tovariš, vsaj malo pomi
sli, kaj bi bilo, če bi nas bilo 
vsaj polovico takšnih, kot si ti?

Protest Litostrojčanov
Dne 18. septembra so družbe- 

no-politične organizacije in samo
upravni organi Litostroja sklicali 
Protestno zborovanje zaradi na
silne odstranitve ustavne vlade 
narodne enotnosti v Čilu in gnu
snega uboja njihovega predsed
nika dr. Salvatorja Allendeja.
Na zborovanju je govoril pred
sednik sindikalne organizacije 
Litostroja Franc Kranjc in po
udaril, da je čilski predsednik 
Allende padel v doslednem boju 
Proti silam notranje reakcije, ki 
l'h podpihuje in podpira med- 
uarodni imperializem v boju, ki 
*nu je pridobil nedeljeno naklo
njenost, podporo in občudovanje 
vseh demokratičnih in naprednih 
sil v svetu.

Na zborovanju v Litostroju so 
posebej poudarili, da smo se 

°b dogodkih v Čilu ponovno pre
pričali, kam lahko pripelje toli
ko opevani večstrankarski sistem 
Politične ureditve. Prepoznali 
snio, zakaj ga velike sile tako 
vztrajno vsiljujejo revnim, ki so 
odvisni od njihove pomoči, čil
ski primer je več kot zgovoren 
dokaz, kako neobhodno je delav
skemu razredu potrebna močna, 
onotna in dobro organizirana 
avantgarda, ki naj bi poskrbela 
Za to, da ne bi država postala 
Plen izdajalcev in fašističnih ter 
hhperialističnih sil združenega 
kapitala, žal se danes Čile sre- 
Cuje z državljansko vojno, čemur 
Se ie vlada narodne enotnosti pod 
vodstvom Allendeja skušala na 
vsak način in vseskozi izogniti. 
*oda to ji ni uspelo in pučisti 
su io z nasilnimi sredstvi strmo
glavili. Toda tudi tem še tako

trmoglavim pučistom bo prav 
kmalu postalo jasno, da napred
nega gibanja ni mogoče zausta
viti niti s tujim vmešavanjem 
niti z udarci, z aretacijami in 
s prelivanjem krvi.

Ob koncu je predsednik sindi
kata še omenil, da je moralna 
dolžnost vseh naprednih sil v 
svetu, zlasti pa še neuvrščenih, 
v tem, da pomagamo tej izdani 
neuvrščeni južnoameriški deželi 
do zmage nad nasiljem, mrač
njaštvom in mednarodnim kapi
talizmom.

Po končanem govoru predsed
nika sindikata so prebrali pismo 
CK ZKJ za tovariše iz Čila.

prej, da ga nekateri zamude. Pri
meri se tudi to, da se nas mora 
zgnesti v en avtobus dvakrat to
liko, kot jih sme avtobus spreje
ti. Zakaj? Drugi avtobus je v 
okvari ali na drugi vožnji. Zgo
dilo se je že tudi, da je na 50 km 
dolgo progo peljal samo dva de
lavca, ker je bil avtobus baje sa
mo na treh kolesih. Kje je tova
rištvo in medsebojno spoštova
nje? Ni prave sloge in je ni. Eni 
v avtobusu radi spijo, drugi kle
petajo, eni kadijo, drugi se jezi
jo, štirje igrajo karte in brez 
nrepira neradi odstopijo sedeže, 
in še in še je teh stvari, ki bi jih 
s spoštovanjem do sočloveka — 
sodelavca lahko odpravili. Bodi
mo složni in obzirni drug do dru
gega, kakor v tovarni, tako tudi 
na potovanju!

Litostrojski pozdrav!
M. B. 5626
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V mesecu avgustu so nas obiskali predstavniki Jugobanke iz Beo
grada in Ljubljane. Z vodstvom našega podjetja so se pogovarjali 
o medsebojnem sodelovanju, ogledali so si tudi tovarniške prostore.

Tople malice ne bi bilo več. In 
zakaj namesto dinarja vržeš v 
avtomat 20 para? S tem onemo
gočiš vsem drugim priti do žele
nega napitka.

Pa še solidnost in sočutje. Ne
kateri pravijo: »Zakaj neki bi 
delal, saj ravno toliko zaslužiš 
kot pa, če lenariš.« Zopet smo 
tam. Če bi se vsi tako znašli, 
kot se ti, bi pač bili vsi tudi brez 
zaslužka. Vzemimo primer, da je 
potrebno hitro opraviti neko de
lo. V pomoč pošljejo delavca, ta 
pa se skrije. Tako mora tvoj 
sodelavec napraviti sam vse, tu
di za tebe. In potem se hvališ, 
da si sc znašel. Ne nisi se zna
šel, ampak nesramen pa si. Naj
več pripomb pa bi imel glede 
prevoza na delo. Ti nesrečni av
tobusi. Tu je toliko problemov, 
da jih ni moč opisati. Včasih je 
treba čakati pol ure ali pa tudi 
celo uro, drugič pa odpelje kakš
no minuto prej. Prav toliko

Nova streha za mlade Litostrojčane
Ob koncu naj poudarimo, da 

je lahko pravilna in metodična 
stanovanjska politika podjetja 
Litostroj lep zgled drugim de
lovnim organizacijam ne samo v 
Ljubljani, ampak tudi po vsej 
Sloveniji.

Ena od največjih dobrin civilizacije je prav gotovo stanovanje, 
streha nad glavo, kotiček intimnosti, soba ali prostor, kjer prebijemo 
svoj prosti čas. Ni čudno torej, da so Angleži skovali pri njih zelo 
priljubljeno krilatico: »Moj dom je moje kraljestvo«, in prav tako 
nobenega ne preseneti, če pri razpisu za prosta delovna mesta poteg
nejo krajšo tista podjetja, kjer delavci zvedo, da stanovanj ali sam
skih sob nimajo.

V Litostroju so se že od nek
daj zelo trudili, da bi vodili ta
ko stanovanjsko politiko, ki bi 
nove delavce privabljala in ne 
odganjala, in prav v začetku sep
tembra, na dan, ko je Litostroj 
proslavljal 26. obletnico dclova-

uredili. Izvajalci del — Gradbe
no podjetje Sava pod vodstvom 
TOZD ZSE Litostroj so se zelo 
potrudili, saj so vsa dela končali 
v nekaj mesecih. Cena za pre
ureditev prostorov z opremo vred 
znaša okoli 130 starih milijonov

'1mllE
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Pogled v notranjost sobe litostrojskega samskega doma

nja, so odprli nove prostore v 
samskem domu na Djakovičevi 
cesti 10.

Ta dom so zgradili sicer že 
okoli leta 1956. V lepo urejeni 
zgradbi je bilo že do sedaj 276 
ležišč, z novimi prostori pa ima 
dom skupaj 327 ležišč. Zgradba, 
kjer je dom, je imela terasasto 
streho. Na tej ravni strehi so 
imeli sušilnice in pralnice. Ves 
ta prostor so sedaj temeljito pre-

dinarjev. Koristna površina no
vega nadzidka znaša 530 m2, ce
na enega m2 pa je okoli 240.000 
starih dinarjev.

V novih prostorih je 11 tripo- 
steljnih in 9 dvoposteljnih sob. 
Dvoposteljna soba meri 17 m2 
troposteljna pa 24 m2, kar pomeni, 
da so te površine nad poprečjem 
jugoslovanskega standarda. Opre
mo za sobe je izdelana po meri, 
in sicer v trdem lesu, ki je fur
niran s hrastom. Moramo reči, 
da je oprema zelo lična, izdelala 
pa jo je Mizarska zadruga v Tac
nu. Seveda so poleg sob uredili 
tudi sanitarije, in to v dveh sku
pinah. Vsaka skupina ima po dva 
tuša, dve stranišči, štiri umival
nike, seveda niso pozabili na pri
ključke za britje z električnimi 
brivskimi aparati. Vsi prostori 
samskega doma so ogrevani s 
centralno kurjavo.

Za vse to udobje, dom je prav 
gotovo eden naj lepših in najbolj 
urejenih samskih domov v Ljub
ljani, bodo člani kolektiva plače
vali po 100 dinarjev na mesec, 
skoraj toliko trikrat pa bo pri
spevala naša delovna organizaci
ja.

Naj še povemo, da so se v no
ve prostore že vselili člani našega 
kolektiva, ki so letos dokončali 
zadnji letnik našega izobraževal
nega centra.

NAŠI MLADINCI 
NA MLADINSKI 
POLITIČNI ŠOLI

Letošnje mladinske politične 
šole v Vikrčah, ki jo je organizi
rala RK ZMS mladincev, se je 
udeležilo tudi šest mladincev ak
tiva ZM Litostroja.

V dopoldanskem času je delo 
na šoli po skupinah. Naši mladin
ci so sodelovali v skupini pred
sednikov in sekretarjev občin
skih konferenc ZMS, ki so pri
pravljali materiale za IX. kon
gres ZMS, v skupini komisije za 
družbeno-ekonomske odnose in 
izobraževanje, v skupini za 
splošni ljudski odbor ter v skupi
ni za idejno-politično delo in kul
turo.

Vsak večer so bile javne tribu
ne, kjer so mladinci postavljali 
razna vprašanja našim vidnim 
političnim voditeljem.

Na vprašanja so odgovarjali:
— tovariš Sergej Kraigher o 

osnutku nove ustave.
— tovariš dr. Anton Vratuša o 

konferenci nevezanih v Alžiru.
— tovariš Slane Dolanc o usme

ritvi ZK.
— in tovariš Vladimir Maksimo

vič — predsednik ZMJ — o 
osnovah za deveti kongres 
ZMJ.

Po končanih predavanjih je 
moral vsak udeleženec izpolniti 
teste, kjer je pokazal znanje, ki 
si ga je pridobil na MPŠ.

Na zaključnem sestanku je 
vodstvo šole pohvalilo mladince 
za njihovo prizadevnost in jim 
zaželelo uspeh pri nadaljnjem de
lu. Ugotovili so, da je podobna 
šola v bodočnosti še potrebna in 
jo bodo zato organizirali tudi na
slednje leto.

Takega mnenja je tudi vodstvo 
KA ZMS Litostroj, ki se obenem 
zahvaljuje vsem DS TOZD, da so 
omogočili šolanje našim mladin
cem. Janko Korene

LEPOTA JE NEVARNA
Bili so njegov ponos, vsaj tako 

se nam je dozdevalo. Dolgi in 
ravni kakor sveča, so se mu raz
livali po ramenih, skrbno jih je 
negoval in upal, da bodo ostali 
vedno taki. Toda pozabil je na 
okoliščine, v katerih je delal in 
nekega dne mu je spiralni sveder 
na ročnem vrtalnem stroju iztr
gal dobršen del te tako čuvane 
lepote.

Ta dogodek, nj bi bil v poduk 
tudi ostalim delavcem, ki oprav
ljajo delo pri nevarnih strojih. 
Zavedati se morajo, da so dol
gi lasje vedno potencialni vir 
težkih nesreč.

Zaradi tega opozarjamo vse ti
ste, ki so jim dolgi lasje v ponos, 
da jih tudi čuvajo s primernim 
pokrivalom takrat, ko opravljajo 
nevarno delo. I. š.
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Družbeni položaj zaposlenih žensk
Zveza sindikatov Slovenije meni, da obravnava družbenega polo

žaja zaposlene ženske sodi med tista vprašanja, ki jim morajo samo
upravni organi posvetiti vso pozornost. Mnenja so, da bomo s teme
ljito obravnavo le-teh in dogovorom glede konkretnega reševanja 
najbolje proslavili dan samoupravljalcev Jugoslavije.

Da bi dnevu samoupravljalcev 
— 27. (juniju dali še poseben de
lovni poudarek, je mestni svet 
Zveze sindikatov Slovenije na ta 
dan sklical III. konferenco 
mestnega sveta Zveze sindikatov 
Ljubljana, na kateri so obravna
vali za našo družbo pomembna 
vprašanja o družbenem položaju 
zaposlenih žensk v Ljubljani.

Iz referata predsednika Rudija 
Bregarja in iz razprav prisotnih 
delegatov je jasno izzvenelo, da 
je veliko število zaposlenih žensk 
sicer z družbenoekonomskega 
vidika pozitiven moment, saj po
zitivno vpliva na višino narodne
ga dohodka in na osebni stan
dard, po drugi strani pa povzro
ča vrsto problemov, ki niso sa
mo problemi posamezne žene, 
ampak s tem, da je ženska zapo
slena, postaja širši družbeni pro
blem.

ZAHVALA

Ob izgubi moje mame Amalije 
Jakša se najiskreneje zahvalju
jem kolektivu nabavnega sektor
ja za podarjeni venec in sprem
stvo na zadnji poti.

Tončka Koleša z družino

ZAHVALA

Vsem sodelavcem, ki so prispe
vali za venec pokojnemu očetu, 
in pa tovarišem Grosmanu, Raz
potniku, Omahnu, Vukšiniču, 
Rozmanu in Barletu, ki so prišli 
v tako oddaljen Ivanec in pospre
mili očeta na njegovi zadnji poti, 
se najtopleje zahvaljujem.

Ignac Kušter 
iz zunanje montaže

ZAHVALA

Ob smrti moje mame se zahva
ljujem vsem sodelavcem za izre
čeno sožalje, podaritev venca in 
udeležbo na pogrebu. Iskrena 
•hvala.

Milan Hercigonija 

ZAHVALA

Zahvaljujem se sindikalni po
družnici TOZD — SSP za pozor
nost, ki mi jo je že dvakrat 
izkazala v času, ko sem zaradi 
hude bolezni bila pomoči najbolj 
potrebna.

Ela Kabaj

Vloga zaposlene ženske je tako 
zahtevna in vsestranska, da od 
zaposlene ženske zahteva oprav
ljanje vrste vlog od matere, žene, 
gospodinje, delavke, samouprav- 
Ijalke in še vrsto drugih, ki jih 
mora uspešno izpolnjevati. Tako 
se poraja vrsta problemov, ki 
smo jih dolžni reševati vsi in ne 
samo ženska.

Na področju varstva žensk je 
še vedno vršita odprtih vprašanj, 
ki jim bomo morali posvetiti več 
časa, jih analizirati in pripraviti 
ustrezne predloge ter na osnovi 
teh pristopiti h konkretnim nalo
gam.

Še vedno je odprto vprašanje 
trajanja porodniškega dopusta, 
vprašanje varstva predšolskih in 
šolskih otrok, družbena prehra
na, zdravstveno varstvo in nega 
ožjih družinskih članov in ne na 
zadnjem mestu ostajajo tudi 
vprašanja izobraževanja, primer
nega zaposlovanja in napredova
nja, udejstvovanja žensk v druž
benem in političnem življenju in 
drugod.

Po referatu in razpravah je III. 
konferenca mestnega sveta Zveze

V Delu so 18. septembra sku
šali svoje bralce in vse zaintere
sirane na kratko obvestiti o 
gradnji novih elektrarn na Slo 
venskem. Po Delu povzemamo, 
da so predstavniki elektrogospo
darstva Slovenije zagotovili v 
gospodarski zbornici Slovenije, 
da bodo poiskali vse rezerve, s 
katerimi bodo omogočili, da bodo 
novi slovenski elektroenergetski 
objekti pravočasno v obratova
nju. Kakšne so pravzaprav pri
prave za njihovo gradnjo?

Srednja Drava IIL Na potezi 
je republiški sekretariat za urba
nizem, ki bi moral izdati loka
cijsko dovoljenje.

Osmi agregat Fale-. Pogodba o 
financiranju je pred podpisom. 
Oktobra naj bi se začela grad
nja.

Plinski elektrarni: Rešeno še ni 
vprašanje lokacije za eno elek-

sindikatov Ljubljana sprejela 
sklepe, ki zavezujejo sindikate 
in tudi ostale dejavnike, da se 
lotijo reševanja problemov s te
ga področja.

Naloge, ki se s sprejemom 
sklepov III. konference mestne
ga sveta Zveze sindikatov Ljub
ljana nalagajo pred sindikate 
in vse nas, so obsežne in menim, 
da so potrebne temeljite analize 
dejanskega stanja, ki nam bodo 
podale jasno sliko sedanjega 
stanja in izboljšav, ki bi nastopi
le s spremembami. IIL konfe
renca je že zadolžila pristojne 
organe, da pristopijo k pripravi 
gradiva in predlogov. Ob strani 
pa ne bodo smele stati tudi de
lovne organizacije. Že bežen po
gled nekaj številk (v Ljubljani 
je vseh zaposlenih v družbenem 
sektorju okrog 135.000 delavcev, 
od tega pa kar 62.000 žensk, v Li
tostroju je zaposlenih 3200 de
lavcev, od tega žensk okrog 512) 
zgovorno priča, da bomo morali 
vsi tesno sodelovati, pa tudi na
ša delovna organizacija ne bo 
smela stati ob strani. Tudi delav
ke našega podjetja bodo morale 
aktivno sodelovati in s svojimi 
predlogi in izkušnjami prispeva
ti, da bodo zbrani podatki objek
tivni. Zato že ob tej priliki va
bim k tesnemu sodelovanju ob 
vseh akcijah, ki bodo še sledile.

Magda Kreft

trarno — Trbovlje ali Dolsko (rok 
konec septembra). Brestanica: 
začetek obratovanja konec leta 
1974.

Hidroelektrarna Kobarid: še
pred lokacijsko obravnavo o gra
ditvi hidroelektrarne Kobarid, je 
bil pred dnevi posvet predstav
nikov tolminske občine in pro
jektantov te elektrarne. HE Ko
barid, z močjo 60 megavatov, 
bodo zgradili do leta 1976, stala 
pa bo 350 milijonov dinarjev. Pri
morska sedaj potrebuje 540 mili- 
jonejv kilovatnih ur električne 
energije, sedaj pa Soške elek
trarne letno proizvedejo le 270 
milijonov kilovatnih ur. S to 
elektrarno pa ne bo rešen samo 
energetski problem Primorske 
kot najbolj oddaljene od ener
getskih virov, ampak bo ta 
elektrarna pomembna tudi za 
ostalo Slovenijo. HE Kobarid je 
namreč akumulacijska elektrar
na. Ureditev HE naj bi čim manj 
skazila sedanjo podobo doline 
Soče.JUBILANTI

Kdaj in kje nove elektrarne
Te dni, ko se vsi naši pogovori vrtijo samo okoli tega, ali bo 

redukcija električnega toka, kje bo in koliko časa bo še, kje so 
vzroki za tako stanje naše elektroindustrije, kdo je priv za narav
nost katastrofalni položaj, v katerega je zabredlo naše elektrogospo 
darstvo, bo gotovo tudi naše bralce zanimalo, kje in kdaj bomo 
gradili nove elektrarne.

V prejšnji številki našega gla
sila smo objavili seznam vseh ju
bilantov, ki so zaposleni v Lito
stroju neprekinjeno že 10, 15, 20 
in 25 let. Ker smo bili v stiski s

TOZD SSP
20-letniki
NOVAK Janez, PIRC Marjan, 

RAKEF Janez, ZAVADLAV Milan, 
dipl. inž. LEMIC Matija in PETE
LINŠEK Julijana.

TOZD FI
15-letnik
NOSE Janez
20-letniki
MIHELJ Marjan, ŠTIRN Vin

cenc, TAVČAR Franc in SELAN 
Franc.

25-letniki
BEŽAN Branko, MARINŠEK 

Mihael in KRAJNIK Pavel.

pravočasnim rokom izdaje časo
pisa, nam ni bilo mogoče pravo
časno spopolniti vseh seznamov. 
Ob tej priložnosti pa objavljamo 
še ostale jubilante in sicer so v

TOZD Pl
20-letnik
JAMBROVIC Josip
25-letnika
CANKAR Franc, inž. BRŠAR 

Miha.

TOZD IVET
20-letnika
MARIC Vinko in HRGA Albin.
25-letnik
BREZOVŠEK Izidor.

TOZD ZSE
10-letnica
CAVIC Ruža

Morda jim bo to uspelo, saj 
bi bilo akumulacijsko jezero na 
površini 104 ha dolgo le kilome
ter, čeprav bo zgrajeno za zadr
ževanje 124 milijonov kubičnih 
metrov vode. Zaradi ureditve je
zera bi morali prestaviti cesto 
od Kobarida do Trnovega proti 
Bovcu. Naj še pripomnimo, da so 
se med drugim zavod za spo
meniško varstvo, urbanistični in
stitut in slovenska skupnost za 
varstvo okolja izrekli proti gra
ditvi kobariške HE.

Atomska elektrarna Krško: V 
manj kot mesecu dni bo potreb
no odgovoriti vsem ponudnikom. 
Začetek obratovanja: Prvi januar 
1979. Eden sklepov je tudi, da bo 
združeno podjetje Elektro gospo
darstvo Slovenije čimprej pri
pravilo program za gradnjo ob
jektov do leta 1985.

Takšne so torej obljube. Kako 
jih bodo izpolnili, bomo pa v ne 
tako bližnji prihodnosti sami vi
deli in občutili na lastni koži. Iz 
zelo zapletenega položaja, lahko 
bi rekli skorajda labirinta, ka
mor je zašlo elektrogospodarstvo, 
prav gotovo še lep čas ne bomo 
našli prave poti, kar pa se tiče 
redukcije električnega toka, nam 
vsaj za prvo silo lahko odpomore 
samo obilna moča izpod neba.

VVVW-W%'WVWWWWWWWWWWWWWVWWWWV-WWWWWW\'\

V soboto, 1. septembra 1973, ob praznovanju 26. obletnice Litostroja, 
je delovna organizacija Litostroj podelila svojim zvestim sodelavcem 
lepa priznanja. Le-ta so dobili vsi, ki so v podjetju že deset, petnajst, 
dvajset in petindvajset let. Zvestim litostrojčanom iskrene čestitke.

SKLEPI
razširjene seje TK ZK Litostroj, ki je bila dne 17. 9. 1973

Tovarniški komite je na osnovi predhodnih razprav 
v organizacijah ZK sprejel Poslovnik o delu ZK TZ Lito
stroj s pripombami, ki so jih posredovale posamezne OZK 
in TK. Poslovnik stopi v veljavo po preteku 8 dni od 
potrditve.

Formiranje sveta ZK Litostroj bo z novimi volitvami 
v organizacijah ZK, ki so po programu predvidene za mesec 
januar 1974.

Tovarniški komite je pripravil analizo sprejema v član
stvo v letu 1973, iz katere je razvidno, da je bilo sprejetih 
v OZK 26 članov, medtem ko imajo nekatere OZK to nalogo 
še v programu v prihodnjih dneh. Tovarniški komite meni, 
da so OZK dolžne, da še naprej skrbe za sprejem v član
stvo ZK.

Sprejet je bil predlog načrta za razpravo o izhodiščih 
za pripravo stališč in sklepov X. kongresa ZKJ, ki ga je 
podala komisija za družbenoekonomska vprašanja in sa
moupravljanje pri TK.

Komite je zadolžil tudi komisijo za idejno-politično 
izobraževanje komunistov pri TK, da izdela podroben pro
gram za razpravo o izhodiščih — tako časovno kot glede 
na članstvo.

TK je sprejel naslednji program dela do konca leta 1973:
— Poleg sindikata in samoupravnih organov, ki so nosilci 

razprav nove ustave SRS in SFRJ, bo TK ZK Litostroja 
še naprej pobudnik razprav v kolektivu.
Istočasno bo organizirana razprava o vseh novih aktih 
in statutih, tako TOZD in podjetja.

— TK bo organiziral za širši politični aktiv razpravo o no
vem predlogu statutov občine in mesta.

— V mesecu oktobru bo TK organiziral širšo razpravo 
o poslovni problematiki podjetja ter gospodarski situaciji 
v občini in mestu.

— V novembru mesecu bo organiziran širši politični aktiv 
o predkongresni razpravi ZKS in ZKJ.

— TK bo organiziral za vodstva OZK in komisije pri TK 
seminar: »Komunisti in idejno-politične tendence v de
lovanju verskih skupnosti«.

— Širši politični aktiv bo obravnaval Družbeni dogovor 
o kadrovski politiki.

— TK bo organiziral skupni dogovor z OZK in kadrovsko 
komisijo o evidentiranju članov ZK v Litostroju za dele
gatske sisteme in v organe ZK - od OZK v podjetju 
do CK ZKJ.

— TK se obvezuje, da bo obravnaval tudi vsa aktualna 
družbeno politična dogajanja.

TK zadolžuje vse OZK Litostroja, da se pripravijo na 
redne letne konference OZK, ki so predvidene v januarju 
mesecu prihodnjega leta.

Tovarniški komite je podprl predlog družbeno-politič- 
mh organizacij in samoupravnih organov podjetja, da se 
predlaga direktorja ing. Marka Kržišnika za Kraigherjevo 
nagrado.

TK je razpravljal o dogodkih v Čilu ter ostro obsodil 
dejanja. Sprejel je predlog, da naj organizira širši politični 
aktiv na protestno zborovanje.

Novi
župan Ljubljane

Ker je predsednik skupščine me
sta Ljubljane Miha Košak odšel 
na novo službeno dolžnost, so 
odborniki ljubljanske mestne 
skupščine dne 20. IX. 1973 so
glasno potrdili predlog kadrovske 
komisije in za novega predsed
nika skupščine mesta Ljubljane 
izvolili inž. Toneta Koviča.

Kovič se je rodil septembra 1931 
v Ljubljani, je diplomirani inže
nir metalurgije, od leta 1960 za
poslen v Litostroju, do zdaj pa 
je bil na delovnem mestu direk
torja TOZD proizvodnje polizdel
kov. Med drugim je odbornik 
skupščine mesta Ljubljane, pred
sednik komisije za družbeni nad
zor in predsednik občinske kon
ference SZDL Ljubljana-šiška. 
Dolgoletnemu članu Litostroja ob 
imenovanju za predsednika ljub
ljanske mestne skupščine iskreno 
čestitamo in mu na novi delovni 
dolžnosti želimo mnogo uspehov.

ZAHVALA

Najlepše se zahvaljujem vsem 
sodelavcem iz FI za denarno 
pomoč, poklonjeno cvetje in za 
udeležbo pri pogrebu moje ma
me.

Hvaležna Malči Kovač

KAKO PREPREČUJEMO 
NESREČE

Načelno izhodišče za varnost
ne ukrepe so same nevarnosti. 
Te nevarnosti lahko ugotavljamo 
posredno ali neposredno. Prve
mu pravimo aktivna, drugemu 
pa pasivna preventiva.

Pri neposrednem načinu pre
prečevanja nesreč ne čakamo, da 
nam šele sama nesreča pokaže 
nevarnosti, temveč jih skušamo 
že vnaprej odkriti in preprečiti 
nesrečo.

Prednost tega načina odkriva
nja je, da omogoča direkten pri
stop do nevarnosti, s tem da od
krivamo pomanjkljive ureditve 
delovnih postopkov ali slabih po
gojev dela.

Slaba stran te direktne pre
ventive je v tem, da je odvisna 
od razumevanja tistih ljudi, ki 
morajo odpraviti pomanjkljivo
sti, in seveda od vztrajnosti 
službe varstva pri delu.

Mnogo laže je ugotavljati ne
varnosti posredno iz posameznih 
nesreč, ki so se že pripetile, ven
dar nam metoda pasivne preven
tive pokaže samo tisti del nevar
nosti, ki so že pokazale svoj uči
nek.

Slaba stran te metode razisko
vanja je njena neracionalnost, 
saj je izhodišče za varnostne 
ukrepe vedno nesreča.

Tako preprečujemo le ponovi
tev podobnih nesreč.

Ivan Šavor
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Drugi tabor na Sorici
Lep uspeh planinskega tabora na Soriški planini, v avgustu 1972, 

ob 25-letnici Litostroja je našemu podjetju dal pobudo, da je tudi 
letos organiziral tabor in sicer ob 25-letnici planinskega društva 
Litostroj in 26-letnici naše delovne organizacije. S tem se je tudi 
uresničila želja glavnega direktorja Litostroja diplomiranega inže
nirja Marka Kržišnika, da bi organizirali tabor vsako leto in s tem 
zbližali vse, ki so zaposleni v podjetju. Člani kolektiva in njihove 
družine naj bi se ob zvokih glasbe in v čudovitem okolju razvedrili 
in pozabili na vsakdanje skrbi in probleme.

dr. Edo Tepina

Tako je tudi letos v soboto, 
25. avgusta, bilo že navsezgodaj 
vse živo. Pred vhodom v tovarno 
so se zbirali udeleženci avto 
rallya »Sorica 73« in avtobusi, 
ki so vozili naše delavce in nji
hove družine z Dolenjskega, iz 
Suhe Krajine, s štajerskega, 
skratka od vsepovsod, odkoder 
se člani našega kolektiva vozijo 
na delo. Na planino so že prejš
nji dan odšli člani upravnega od
bora PD Litostroja, da bi pripra
vili vse potrebno za razvedrilo, 
za čistočo itd. Tudi kuhinja ni v 
prizadevnosti zaostajala za njimi 
in je tako bila med prvimi na 
planini. Prvi izletniki so prispeli 
sem gor že ob sedmih, a nebo, ki 
je bilo ob odhodu iz Ljubljane 
še pokrito z oblaki, se je pričelo 
jasniti. Obetal se je lep dan. Še 
preden je minila ura, so se zbra
li domala vsi udeleženci tabora. 
Kmalu nato so pričeli z ocenje
vanjem prvega tekmovanja: 
»Avto rally Sorica«. Od 23 vozil, 
v katerih sta bila po dva vozni
ka, jih je na cilj prišlo 19. Zaradi 
pritožb v preteklem letu, so letos 
rally vozili po asfaltu, saj so se 
lani skoraj vsi tekmovalci prito
ževali, da jim tak rally uničuje 
avtomobile. Udeleženci rallya so 
morali odgovarjati na razna 
vprašanja o krajih, mimo kate
rih so se vozili, o rekah, o plani
nah in podobno.

Medtem ko je sodniška komi
sija za razglasitev rezultatov 
avtorallya opravljala svoje delo, 
je litostrojska godba pričela z 
pranjem polk, valčkov in mar- 
šev. Sc preden smo se dobro 
°zrli naokrog, že je bila ura de
vet. Predsednik Litostroj skega 
sindikata Franc Kranjc je v krat
kem nagovoru pozdravil vse 
navzoče, glavnega direktorja 
tnpl. inž. Marka Kržišnika m 
Predsednika mestne konference 
ZKS Vinka Hafnerja, nato pa je 
odprl drugi planinski tabor na 
Soriški planini. Obiskovalci so 
Se pričeli krepčati z jedačo, ku
povali so razglednice in značke 
ter žigosali knjižice s spomin-

Janko Grušovnik

vigom, ki so ga dali izdelati 
o'' 25. obletnici PD Litostroj. 

°nce je kmalu pregnalo vse 
oiake, le očak Triglav in ves bo- 
ln.)ski kot se je še skrival v si- 

se?/f Obiskovalci Sorice so po- 
s u 1 P° klopeh, nekateri pa so 
živ v večje skupine in se
Kr«? .0 Pogovarjali med seboj, 
i^-.kaj se jih je odpravilo proti 
i« Jnarju, vse več in več pa jih 

Pohajalo k stojnici, ki je bila

obložena z dobitki. Mučila jih je 
radovednost, kdaj neki bodo pri
čeli s prodajo srečk.

Tedaj se je po zvočniku ogla
sil ETO — Erman Tone in po
zval vse, ki želijo tekmovati v 
hoji s hoduljami, naj pridejo bli
že. V tekmovanju je nastopilo 
osem skupin, od katerih je imela 
vsaka po šest tekmovalcev. Prvi 
trije iz vsake skupine so se uvr
stili naprej. V finalu so se uvrsti
li takole: 1. Brezovnik 2. Pintar, 
3. Vodeb. Pri ženskih je v tej di
sciplini zmagala Martina Man
delj. V tej tekmovalni disciplini 
so se še posebej pomerili tekmo
valci nad 50 let, kjer so se še 
posebno izkazali Erman, Grušov
nik in Bizovičar.

V tem času pa je sodnijska ko
misija že preverila pravilne od

magati žensk. Samo en tekmova
lec je rešil moško čast. To je bil 
Banko iz čistilnice jeklene listi
ne, ki je, čeprav je invalid, ima 
samo eno roko, »nesel« vse tek
movalke in tekmovalce.

Medtem ko so se odrasli ju
načili, so se za nastop pripravili 
že učenci osnovne šole na Sorici, 
ki so deklamirali in zapeli nekaj 
pesmi ob spremljavi lastnega or
kestra, ki so ga sestavljali har
monikar, kitaristi in deklica s 
ksilofonom.

Bližalo se je poldne in pripra
vili so se tekmovalci za hojo v 
vrečah. Tudi to je potekalo po 
skupinah in na izpadanje. V fi
nalu so zmagali Režek, ki je 
osvojil prvo mesto, sledita mu 
Pugelj in Huč.

Prav gotovo tabor ne bi uspel 
v toliki meri, če bi prireditelji 
pozabili na srečolov. No, na sre
čo nanj niso pozabili, in tako so 
udeleženci tabora prodajalce 
srečk kar oblegali. Le ti so mo
rali biti zelo pazljivi, da so po
stregli vsem in izdajali srečke le 
proti plačilu. Ne smemo pozabi
ti na plesalce, ki so tudi prišli na 
svoj račun, saj so muzikanti ne

Mi smo mi, smo fantje mladi...

govore tekmovalcev rallya in 
ugotovila, da sta zmagala Stane 
Kocjan in Janez Kralj, ki sta 
zbrala 28 točk, na drugo mesto 
sta se uvrstila Pavle Krilič in 
Franc Jevnikar s 26 točkami, a 
tretje mesto sta si privozila Ivan 
Vidmar in Pavle Kumer s 25 toč
kami. Medtem je neutrudni Eto 
že povabil nežni spol, naj se ude
leži tekmovanja v metu valjarja. 
Prijavilo se je kar 22 žensk, od 
katerih se jih je sedem uvrstilo v 
finale, ki se ni odvijalo nepo
sredno za tekmovanjem, saj nas 
je nepričakovan pozdrav izpod 
neba pregnal h koči. Bili smo ta
ko zaverovani v tekmovanje, da 
sploh nismo opazili, kdaj so se 
od Porezna sem privlekli temni 
oblaki, ki so nas nenadoma bla
goslovili. Kazalo je že, da bo ta
bora konec, pa se je vreme spet 
izboljšalo in tabor se je lahko 
nadaljeval. Finalistke v metanju 
valjarja so se tako potrudile, da 
lahko rečemo, da so prekosile 
same sebe. Prvo mesto in naj
daljši met je dosegla Ovnova, 
druga je bila Palčičeva, tretja pa 
Zavašnikova. Omeniti moramo 
še prizadevno tekmovalko, imena 
žal ne vemo, ki je kljub temu, 
da se je le s težavo premikala, 
pri hoji je morala uporabljati 
bergljo, dosegla četrto ali peto 
mesto. Eto jo je nakratko tako
le opisal: »Mil pogled in dober 
met«. Upajmo, da v zakonu ne 
bo uporabljala valjarja zato, da 
bi ga metala svojemu možu v 
glavo. Svojo bojevitost in duho
vitost je na tekmovanju pokaza
la tudi Majda, ki je poklicala 
moža, naj se postavi na bojno 
polje, češ če bo stal tam, bo, 
prav gotovo zmagala. No vsi ve
mo, da ga doma samo milo po
gleda in France je takoj prema
gan. Da bi sc močnejši spol otre
sel manjvrednosti in vsaj tu na 
bojnem polju metal valjar, ki si 
ga doma ne upa, so tekmovali 
še možaki, ki pa niso uspeli pre

utrudno godli za ples. Na vrsti 
je bilo še zadnje tekmovanje, in 
sicer pod naslovom: »Reši se«. 
Tekmovanja se je udeležilo le 
sedem parov, od katerih je zase
del prvo mesto par Cimerman- 
Oven, druga pa sta bila Huč-Mež- 
narič. V tem tekmovanju je zma
gal tisti par, ki se je najhitreje 
rešil vezi. Partnerja sta bila nam
reč vezana tako, da sta se lahko 
rešila le z razvezanjem, kar pa 
seveda ni bilo dovoljeno, to se 
pravi, da sta morala zvezanca 
najti neki drug način. Ceste letos 
to tekmovanje zamudili, si ga 
lahko ogledate drugo leto na So
rici. Ko že govorimo o nagradah, 
ne smemo pozabiti, da so vsi 
tisti, ki so osvojili prvo mesto 
prejeli tudi lepo rdečo Trim ka
pico.

Do četrte ure popoldne so se 
že vsi avtobusi lepo zvrstili na 
poti proti domu. Pa še to: zadnji 
avtobus, v katerem so se vozili 
godbeniki in kuhinja, je na poti 
že ujela ploha.

Ko so se naši delavci odprav
ljali na avtobuse, so se pogovar
jali o tem, da so bili s taborom 
zadovoljni, da je bilo lepo, le 
škoda, da morajo že domov. To
rej vsi so bili zadovoljni, a nekaj 
so le pogrešali. Slišali smo samo 
nekatere, a vseeno menimo, da 
so vsi opazili, da so se tabora 
udeležili le glavni direktor inž. 
Marko Kržišnik, direktor FPR 
inž. Milan Špolar, sekretar taj
ništva direkcije Milan Seme ter 
nekaj mojstrov. Litostrojčani so 
razočarani ugotovili, da na tabo
ru ni bilo obratovodij in da je 
manjkalo večina vodilnih delav
cev. To so pač ugotovitve, ki jih 
ne bi radi komentirali.

Menimo, da bi bilo prav, če bi 
prisluhnili nekaterim udeležen
cem tabora, ki so nam povedali 
svoje vtise s tabora.

Postavili smo jim enaka vpra
šanja:

Resen pogovor tudi ob prigrizku

1. Kakšen se vam zdi tabor Sori
ca 1973? Ali naj bi take tabore
v prihodnje še prirejali?

2. Kaj mislite o planinstvu?
3. Kakšna rekreacija vam je naj

ljubša?

Glavni direktor Litostroja dipl. 
inž. Marko Kržišnik je takole od
govoril:

1. Že lanskoletni tabor je lepo 
uspel, prav tako lahko pohvalim 
letošnjega. Posebno mi je bilo 
všeč, da se ga je udeležilo tolik
šno število Litostrojčanov. Na 
takih srečanjih — taborih, se po
glabljajo tovariške vezi med de
lavci, kar je nedvomno zelo ko
ristno. Kar poglejte: ljudje, ki 
so si v tovarni morda tuji, saj 
opravljajo različno delo na raz
ličnih delovnih mestih, so se v 
taboru sprostili in so se pokaza
li v drugačni luči kot v podjetju. 
Zdi se mi, da se s takimi oblika
mi srečanja ljudje med seboj vse 
bolj zbližujejo. Taki tabori naj 
bi bili vsako leto enkrat. Še en
krat naj poudarim, da to ni ne
kakšna veselica, ampak srečanje 
članov kolektiva na prostem.

2. Všeč mi je planinska orga
nizacija. Slovenija ima čudovite 
priložnosti za razvoj planinstva. 
Prav je, da smo zgradili vsepo
vsod po naših gorah take koče, 
kot je npr. naša koča na Sorici. 
Lepo je, da je v teh kočah doma
če vzdušje, ki ga drugje sicer 
pogrešamo. Toda žal nas motori
zacija usmerja v kraje, kjer lah
ko z motornim vozilom prideš 
prav do cilja. Planinstvo lahko 
vsaj delno povežemo z zimskimi 
športi. Vsa naša družina smuča, 
midva z ženo pa sva po 20 letih 
prekinitve športnega udejstvo
vanja, zaradi popolnoma nove 
in zelo težke smučarske opreme 
(čevlji), občutila ta prelepi šport 
kol težaško delo. Taka oprema 
sili modernega smučarja k žič
nicam, kjer pa se šport zaradi 
prezasedenosti žičnic spremeni v 
nekako modno revijo. Pa tudi 
za klepet je tam časa več kot 
preveč.1

3. Z rekreacijo se sitematično 
ne ukvarjam, a zanimam se vse
eno za mnogo športov. Pozimi 
predvsem za smučanje, poleti za 
plavanje, kegljanje in namizni

tenis, medtem ko košarko in no
gomet spremljam samo kot gle
dalec, tako da sem s športom in 
rekreacijo bolj povezan, kot če 
bi se sam udejstvoval.

K tem besedam je pripomnil 
predsednik osrednjega delavske
ga sveta Karol Gornik, češ da je 
rekreacija tudi pomivanje posode. 
Seveda ima prav, če je v tem 
res aktiven, ženi prihrani delo, 
pa še sam se rekreira.

Naslednji naš sogovornik je 
bil Janko Grušovnik, ki je takole 
povedal:

1. Tabor je lepo pripravljen. 
Ob takih priložnostih se vsi zbe
remo, a obenem imamo lep izlet. 
Na ta tabor je prišel marsikdo, 
ki sicer sploh ne bi šel v hribe. 
Predlagam, da bi bil tak tabor 
vsako leto.

2. Planinstvo je zelo koristno, 
a žal so koče za tak naval pla
nincev odločno premajhne, pa 
tudi okoli koč in sploh v plani
nah odmetavajo planinci vse 
preveč smeti. Ker se človek z izleti 
v naravo odpočije, je planinstvo 
kot rekreacija zelo primerno. Se
veda je hoja v planine priporoč
ljiva tudi iz zdravstvenih razlo
gov.

3. Zame so samo hribi rekre
acija in v hribe bom hodil, do
kler bom živ in zdrav.

V skupini obiskovalcev Sorice 
je bil tudi Ivan Oprešnik, vodja 
skladišča specialnega orodja. Na 
naša vprašanja nam je ljubeznivo 
povedal:

1. Tabor je dobro organiziran, 
ljudje so dobro razpoloženi in ve
seli. Osebno sem zelo zadovoljen 
in želim si, da bi bil drugo leto 
spet tabor.

2. Planinstvo je lepa in korist
na stvar, ki jo zelo spoštujem, 
a žal nimam dovolj kondicije, 
da bi se mu posvetil. Planinstvo 
je zelo primerno za rekreacijo.,

3. Zame je rekreacija sprehod 
v naravo, kamor sila rad pohi
tim, a žal vsak dan ne utegnem. 
Včasih sem še malo kegljal, zdaj 
pa nič več, le sprehajam se tako 
kako urico ali urico in pol na 
dan.

Ivan Šavor, v. d. vodje SVD, se 
je zelo razgovoril. Čeprav je do
ma iz Bele krajine, so ga planine 
tako navdušile, da svoj skopi

(Nadaljevanje na 6. strani)

Zdaj bomo pokazale dedcem, da nismo kar tako
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V novo šolsko leto
Delavci v našem izobraževalnem centru načrtujejo v teh dneh 

naloge za šolsko leto 1973/74. Kaj bo novega v poklicni šoli, kakšno 
bo življenje v domu učencev, kako bo organizirano šolsko in dopol
nilno izobraževanje zaposlenih? Na ta in še nekatera druga vpra
šanja v zvezi z izobraževanjem bomo skušali odgovoriti v tem pri
spevku.

Poklicna kovinarska in elektro 
Sola povečuje obseg svojega dela

Že dopolnjeni naziv poklicne 
šole pove, da bomo v novem šol
skem letu šolali učence tudi za 
elektro poklice.

Pogodbo o medsebojnem sode
lovanju pri izobraževanju strokov
nih kadrov, sklenjeno z delovnimi 
organizacijami ZP Iskra, so pri
čeli podpisniki uresničevati že v 
preteklem šolskem letu. Dogra
jen je bil prizidek z učilnicami 
in delavniškimi prostori, v kate
rega so se preselili meseca fe
bruarja učenci, ki so se šolali do
tlej za ZP Iskra v neustreznih 
prostorih bivše poklicne šole na 
Linhartovi ulici. Čas do konca 
preteklega šolskega leta smo iz
koristili za dokončanje manjših 
investicijskih del v prizidku, za 
urejanje organizacijskih in ka
drovskih vprašanj v zvezi z raz
širitvijo dejavnosti in za oprem
ljanje delavnic elektro stroke. 
Poleg same preselitve in navede
nih dodatnih del smo morali po
skrbeti za nemoteno izvajanje 
pouka v celotni šoli. Kljub vklju
čitvi cele nove šole sredi šolske
ga leta smo ob koncu dosegli 
normalni učni uspeh.

zato, ker se vpisujejo v poklicno 
šolo učenci s pomanjkljivim 
osnovnošolskim znanjem. Četrti
na učencev je iz drugih republik. 
Zanje bomo organizirali posebni 
dopolnilni tečaj iz slovenskega 
jezika. Poskrbeli bomo za razvi
janje svobodnih dejavnosti učen
cev in za njihovo samoupravo na 
šoli.

Internat — drugi dom učencev

V dom učencev je bilo spreje
tih 183 gojencev, ki jih šolamo za 
Litostroj. Ker je bil dom zgrajen 
za 160 gojencev, so za spalnice 
prirejeni nekateri prostori, ki so 
sicer namenjeni za vzgojno de
javnost. V domu bo organizirano 
življenje gojencev na podlagi iz
kušenj iz preteklih let. Poleg skr
bi za bivanje in prehrano bodo 
vzgojitelji organizirali učenje 
učencev v domu, delovali bodo 
tudi kot svetovalci pri svobodnih 
aktivnostih in drugih oblikah 
zdravega življenja gojencev na 
samoupravni osnovi. Vsi gojenci 
v domu prejemajo štipendijo. Z 
njo in s posebno dotacijo Lito
stroja domu ICL pokrije dom 
stroške oskrbnine, ki znaša sicer 
650,00 din na gojenca. To je še

Tako pričenjamo novo šolsko 
leto v poklicni kovinarski in elek
tro šoli v bolj urejenih razmerah. 
V 20 oddelkih bo obiskovalo 
pouk 544 učencev. Za kovinarske 
poklice (strojni ključavničar, 
strugar, orodjar, rezkalec, fino- 
mehanik) se bo izobraževalo 324 
učencev, za elektro poklice (elek- 
tromehanik, RTV mehanik, TK 
mehanik in obratovni elektrikar) 
pa 220 učencev. Za Litostroj bo
mo šolali 288 učencev, za ZP 
Iskra 252 učencev (64 kovinarjev 
in 188 elektrikarjev) in za Kar- 
tonažno tovarno 4 učence. Stro
ške šolanja poravnajo Izobraže
valna skupnost SRS, ustanovitelj 
Litostroj in s šolnilo za svoje 
učence ZP Iskra, preostali del 
ustvarimo z dohodki ICL.

Medtem ko so delavnice za iz
vajanje praktičnega pouka kovi
narjev razmeroma dobro oprem
ljene (modernizirali smo kovač
nico in sedaj opremljamo varil- 
nico), pa moramo skupaj z ZP 
Iskra poskrbeti za sodobno opre
mo oddelkov elektro stroke. To 
tembolj, ker bo še letos republi
ška verifikacijska komisija ugo
tavljala, če izpolnjujemo pogoje 
za šolanje navedenih poklicev 
elektro stroke. ZP Iskra je že do
bavilo veliko telefonsko centra
lo in nekaj drugih naprav. Skup
no z ZP Iskra bomo morali tudi 
poiskati učitelja praktičnega po
uka za TK mehanike.

Glavno delo bo usmerjeno v po
glabljanje v vsebino in metode 
učno-vzgojnega dela. Pri pouku 
moramo kar najbolj izkoristiti 
sodobna učna sredstva. Poskrbe
ti moramo za individualizacijo 
šolskega dela z učenci predvsem

vedno ceneje kot pri večini dru
gih domov v Ljubljani, posebej, 
če upoštevamo, da je v ceno všte
ta tudi malica.

Socialni sestav gojencev potr
juje, da prispeva Litostroj s po
deljevanjem štipendij in s poseb
no dotacijo gojencem v domu ve
lik delež k zmanjševanju social
nih razlik v naši družbi. Bivanje 
in s tem šolanje omogoča kar 
111 otrokom iz delavskih in 50 
otrokom iz kmečkih družin z niž
jimi dohodki, le 22 otrok je star
šev drugih poklicev, ki pa tudi 
nimajo visokih dohodkov.

Natančneje moramo ugotoviti
potrebe po priučenih delavcih

Tudi v novem šolskem letu bo
mo organizirali enoletno priuče- 
vanje mladine z nedokončano 
osnovno šolo za delovna mesta v 
kovinski stroki. Tovariši iz nepo
sredne proizvodnje utemeljujejo 
potrebo po priučenih delavcih 
najprej zaradi fluktuacije poklic
nih delavcev, saj zaradi tega na
sploh primanjkuje delavcev v 
kovinarskih poklicih. Števila ab
solventov poklicne šole ne more
mo povečevati, saj se pripravlja 
v poklicno šolo manj novincev, 
kot bi želeli. Ugotavljamo tudi 
precejšnje upadanje interesa za 
učenje nekaterih poklicev, npr. 
strugarskega poklica. S priučeni
mi delavci naj bi omilili vrzeli v 
pomanjkanju delavcev. Seveda se 
moramo hkrati zavedati, da stro
kovno znanje po enoletnem pri- 
učevanju ne more biti enako 
znanju absolventov poklicne šo
le in da ne moremo samo tako 
reševati vprašanja pomanjkanja

delavcev, saj bi s tem zniževali 
strokovnost zaposlenih v proiz
vodnji.

S tem v zvezi se zadnje čase 
pogosteje sliši še drug vzrok za 
večje potrebe po priučenih de
lavcih. Tovariši navajajo spremi
njajočo se tehnologijo v proiz
vodnji, ki zahteva vedno bolj spe
cializirano delo in ki ga lahko 
opravljajo priučeni delavci. Če 
je to tako v Litostroju, ki ima 
sicer razvito individualno in ma
loserijsko proizvodnjo, bi bilo 
treba natančneje ugotoviti, kate
ra so tista delovna mesta, za ka
tera potrebujemo priučene de
lavce. Zahteve na teh delovnih 
mestih bi bile osnova za sestavo 
načrta za priučevanje delavcev, 
ki bi jih priučili tako za povsem 
določena delovna mesta.

Če se torej v podjetju poveču
jejo potrebe po priučenih delav
cih, bomo skušali v izobraževal
nem centru to smer izobraževa
nja še razširiti. Težave so v tem, 
da tudi za tovrstno izobraževa
nje na razpise ni pravega odziva, 
čeprav večkrat slišimo, da precej 
učencev ni uspešno končalo 
osnovne šole. Prejšnja leta smo 
priučili več skupin mladih de
lavcev, tako tudi lani. Letos pa 
bomo morali razpis za priučeva
nje ponoviti in poiskati še druge 
oblike obveščanja, da bomo lah
ko organizirali priučevanje vsaj 
ene skupine.

Izobraževanje v oddelku tehniške 
in delovodske šole za zaposlene 

doživlja spremembe
V šolskem letu 1973/74 bomo 

v oddelkih tehniške in delovod

ske šole strojne stroke za zapo
slene imeli le en oddelek tehni
ške šole. 14 slušateljev bo v 
popoldanskem času obiskovalo 
IV. razred tehniške šole. To je 
zadnja skupina, ki jo šolamo po 
tej poti za tehnike. Izmensko de
lo v proizvodnji, velik osip slu
šateljev in gospodarnost pri izo
braževanju zahtevajo, da opusti
mo pri nas tak način šolanja teh
nikov. S tem ne mislimo, da so 
nas tisti slušatelji, ki so v oddel
kih za zaposlene končali šolanje, 
razočarali. Nasprotno: vsak iz
med njih se je ob mnogih odpo
vedih v osebnem življenju štiri 
leta prebijal skozi zahtevno uče
nje in opravil zaključni-diplom- 
ski izpit pred komisijo na cen

tralni tehniški šoli. In kar je 
glavno: vsak izmed njih je izšel 
iz poklicne šole in proizvodne 
prakse, kar je za delo tehnika v 
podjetju zelo pomembno. To do
kazuje uspešno delo tako izšola
nih tehnikov v našem podjetju.

Prav to želimo ohraniti tudi 
pri novem načinu izobraževanja 
tehnikov, ki ga postopoma uva
jamo. Gre za to, da že v času 
šolanja učencev v poklicni šoli 
ugotovimo, kateri izmed njih do
kazujejo, da imajo pogoje za šo
lanje tehnika. Tem učencem bo
mo omogočili v drugem in tret
jem letu šolanja v poklicni šoli 
dopolnilno izobraževanje iz tiste

(Nadaljevanje na 8. strani)

Drugi tabor na Sorici
(lueajs ‘g s afunAsljepeN)

prosti čas prebije pol v Beli kra
jini, pol pa v gorah. Na naša 
vprašanja je takole odgovoril:

1. Organizacija tabora je zelo 
dobro uspela, dovolj je hrane in 
pi jače. Tudi s stališča varstva pri 
delu je stanje zadovoljivo. Pija
nih ni mnogo, nekaj več je vi
njenih. Poskrbeli so tudi za od
padke, premalo pa je bilo trim 
kapic. Tak tabor naj bi bil vsako 
leto, saj taka srečanja najbolj 
zbližajo soljudi.

2. Sicer je planinstvo zelo raz
vito, a vseeno mislim, da bi mo
rali v članstvo planinskih dru
štev vključiti še več članov.

Potrebno je razviti še več pro
pagande, zlasti pri mladih, ki vse 
premalo zahajajo v gore. Morani 
reči, da mi gore nudijo večje 
notranje zadovoljstvo kot mor
je. Pred nekaj dnevi sem bil v 
Julijcih in imel sem se zelo lepo.

3. Moja naj ljubša rekreacija je 
hoja v planine. Če je dobra, ve
sela družba, potem je še lepše.

Nazadnje smo ogovorili še člo
veka, ki je doma med dolenjski
mi griči. Svoj prosti čas izkori
sti pri delu na polju, dela pa 
tudi pri zidarjih, sosedih itd.

Vladimir Škrbe, transportni de
lavec iz IVET, nam je povedal:

1. Tabor je lep. Čeprav bi lah
ko ostal doma in z delom zaslu
žil nekaj prepotrebnega denarja, 
sem odšel na Sorico. Nameraval 
sem iti na Lajnar, pa sem se,

Ivan Oprešnik

Vladimir Škrbe

žal, zbal dežja. Na tabor bom še 
prišel, želel pa bi, da bi bil ta
bor vsako leto.

2. Planinstvo mi je zelo všeč. 
S planinci bi rad šel večkrat na 
izlet, pa kaj, ko ne utegnem. Po
vem pa naj, da sem že vse vrho
ve okrog Sorice obhodil.

3. Zame je rekreacija delo, s 
katerim si služim denar. Če bi 
imel možnosti, bi seveda raje 
hodil v hribe kot pa delat.

Tako so mi povedali udeležen
ci tabora. Ne glede na skoraj 
enake odgovore, moramo po za
ključku tabora povedati nekaj 
besed in vtisov, ki jih je pustil 
tabor večini udeležencev.

Planinski tabor je način spo
znavanja ljudi med seboj, in to

predvsem tistih, ki se komajda 
vidijo samo ob izmeni dela ali 
pa na poti na delo ali z njega. 
Na planini je dovolj priložnosti, 
da v primerni družbi in razpolo
ženju spoznaš sodelavca in se z 
njim tudi brez zadrege spustiš v 
razgovor. Pri tem seveda ne sme
mo pozabljati, da tudi čudovito 
okolje pomaga odpreti srce. Ude
leženci tabora so bili nad lepoto 
gora zelo navdušeni in marsikdo 
se je povzpel na Lajnar, Slatnik 
ali Možic. Prav gotovo bi bilo 
njihovo zadovoljstvo še toliko 
večje, če bi lahko najeli vodnika, 
ki bi jim znal razkazati okolico. 
Menimo, da bi bilo potrebno, da 
bi v času letnega dopusta v let
nih mesecih razgledani planinci 
enkrat do trikrat na teden orga
nizirali celodnevne izlete v bliž
njo in daljno okolico. Na takih 
izletih bi morali udeležencem 
razložiti praktično branje zemlje
vida, tako da bi se lahko sami 
orientirali v prirodi, in to po 
zemljevidu. Zemljevid namreč 
poučenemu bralcu marsikaj P0- 
ve: Ime gore, oddaljenost kraja, 
znamenitosti mesta in še mnogo 
drugih za radovednega turista 
zelo pomembnih malenkosti, če 
bi se taki izletniki navdušili za 
izlete v hribe, bi kasneje tudi sa
mi hodili raje v prirodo, pa še 
druge bi njihov zgled privabil. 
Poudarimo naj, da je propagan
da za hribolastvo propaganda za 
utrjevanje zdravja in podaljša
nje življenja, kar nam ni treba 
še posebej dokazovati, saj je zna
no, da mnogo hribolazcev dočaka 
lepo starost.

Našim ljudem so gore všeč, le 
pridobiti jih je treba in jim omo
gočiti obisk planin. Žal pa ne 
znamo in ne znamo za gore na
vdušiti mladine. Vendar kogar 
omami lepota prirode bogate s 
čudovitimi barvami, se iz oklepa 
predanosti goram ne izmuzne 
več, posebno še ko spozna, da ga 
je napor sicer telesno utrudil, 
a obenem duševno očistil in mn
dal spet moči za vsakodnevno
enolično garanje.

In še naša želja. Nadaljujmo 
s tabori na Soriški planini, saj 
bomo tako omogočili vsem t1- 
stim, ki le poredkoma in s teža
vo pridejo v gore, da bodo tud1 
oni vživali vsaj del lepote planin-
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Resnične iz obratov
tega delavca, seveda s posebnim 
namenom, kajti očala, ki jih je 
uporabljal, je imel narobe na
taknjena. Ko sem mu to pove
dal, se je zasmejal in pripomnil: 
»Sedaj mi je šele jasno, zakaj 
nisem videl vrteče brusilne plo
šče, ki mi je skoraj posnela ko
žo na prstu.«

Opazujem avtogenega varilca 
in delovodjo ter po njunih kret
njah ugotovim, da je potrebno 
zavariti rezervoar, v katerem je 
bil prej (ne vem čemu) bazen. 
Delo vod ia se odstrani, varilec pa 
pripravlja varenje. Pristopim in 
ga vprašam, kaj bo varil, pa mi 
nokaže posodo, ki ima majhno 
luknjico. Na vprašanje, kako bo 
to zavaril, se škodoželjno (češ 
še tega ne veš) nasmehne in pri
žge plin, vendar ga v bližino po
sode z ognjem nisem pustil. Zelo 
nezaupljivo me je gledal, ven
dar sva po kratkem postopku 
ugotovila, da posoda niti ni bila 
popolnoma prazna in da je bilo 
v njej še nekaj bencina. Kaj 
bi se lahko zgodilo pri varjenju, 
mora biti jasno vsakemu varil
cu, drugim, ki tega ne vedo, pa 
povem, da bi zaradi nastalih pli
nov prišlo do eksplozije.

Kljub temu da bi varilec to 
moral vedeti, tega ni vedel, nje
gov delovodja (ali je vedel ali 
ne) pa ga ni opozoril na pretečo 
nevarnost.

Ob asfaltiranju hodnikov skozi 
obdelovalnico pristopi k meni 
delavec in me žalostno vpraša: 
»Tovariš varnostni, na stari, s 
kockami položeni poti je bilo 
toliko lukenj, da sem si dvakrat 
zvd nogo v gležnju, kje pa naj si 
10 sedaj?«

Kaj naj mu na to odgovorim 
drugega kot to, da je v obdelo- 
valnici še vedno dovolj lukenj, 
kjer si bo lahko zvil nogo.

Ivan Šavor

fcrefB
Prizor iz uprizoritve ljubljanske Drame »Mož je mož«

Gledališče v Litostroju
Že pred dvemi leti, točneje v oktobrski številki našega glasila 

v letu 1971, smo poročali o predpremieri ljubljanske Drame, ki jo 
je priredila za predstavnike ljubljanskih delovnih kolektivov. Ob tej 
priliki je bilo rečeno, da je želja igralcev in gledališča, da bi se 
približali neposrednim proizvajalcem in jim pomagali, da bi bili 
neposredno deležni razvedrila in umetniškega ustvarjanja. Poudarili 
so tudi, da je skrajni čas, da postane gledališče dostopno širokim 
množicam, ki so željne obiska v gledališču.

Ljubljanska Drama nas je, v 
okviru praznovanja našega pod
jetja, v nedeljo, 2. septembra, 
obiskala in pripravila v restavra
ciji Litostroja premiero drame 
Bertolda Brechta »Mož je mož«.
To je bila nekako prva preskuš- 
nja ideje levega odra. Tu gre 
namreč zato, da bi ljubljanska 
Drama nekaj svojih iger predsta
vila gledalcem, ne samo na svo
jih odrskih deskah, ampak v sa
mih tovarnah, v velikih prosto
rih, kjer se sicer navadno odvi
ja delovni proces, ali pa v dvora-

KOLERA

V dolgih letih mojega dela v 
službi varstva pri delu sem do
živel marsikakšno razočaranje, a 
tudi nekaj veselih dogodkov mi 
je ostalo v spominu.

Ob enem izmed obhodov po 
tovarni me je delavec, ki sem ga 
opozoril na to, da se lahko nanj 
zruši pomožni delovni oder, ime
noval z raznimi tujimi imeni. 
Zažugal mi je z roko, češ da 
me bo zatožil pri delovodji zara
di oviranja pri delu, bolj vljud
no pa me je nato poprosil, naj 
mu povem, kako se pišem. Zara
di neurejenih prehodov sem šel 
k delovodji, toda ta me je že pri
čakoval s ploho besed in mi 
sploh ni pustil, da bi mu obraz
ložil, zakaj sem prišel. Kmalu 
nato pa sem ga zalotil, ko je 
imel med delom polna usta hra
ne (to ni bilo med malico.) Izko- 
r'stil sem to priložnost in delo
vodji ni preostalo drugega, kol 
da mi je v vsem potrjeval.
. Neki delavec — ključavničar, 
le z avtogenim aparatom odre- 
zoval kos pločevine — hodnika 
na mostnem tekalnem žerjavu 
(višina) ter se hotel nekoliko po
šaliti z menoj češ, naj bi mu jaz 
dvignil odrezani predmet (ni mi 
na povedal, da je le-ta vroč), to
da zaslutil sem nevarnost in se 
mu samo nasmehnil.

Ko sem delavca pri brušenju 
zvarjenca opozoril na nevarnost, 
ki mu preti zaradi neuporabe 
varnostnih očal, se mi je na
smehnil ter mi povedal na uho 
(zaradi ropota), da bi mi rad ne
kaj zaupal. Povabil sem ga na 
sveži zrak, kjer je najin pogovor 
tekel v zvezi z varnostno vzgojo. 
Ko sem končal, se je zopet na
smejal in pokazal na varnostne 
čevlje, katerih pete so bile popol
noma izhojene in je spredaj, 
kjer se stopalo končuje v prste, 
molel cel prst. Takoj me je 
vprašal, kaj mislite, kje je več- 
ia nevarnost za poškodbo, na 
očeh, kjer dobim samo »majhen« 
drobec in mi ga sodelavec ž žep
nim robcem (ki ima polno praš- 
nin delcev) vzame iz očesa, ali 
na nogah, kjer obstaja stalna ne
varnost, da mi pade večji pred- 
met z mize ali žerjava in mi 
^očno poškoduje noge. Poleg te- 
"a ne morem hoditi bos, noge 
Jhoram zavarovati, ker moram 
uejati tudi doma, če pa dobim 
tuJek v oko, pa me to toliko ne 
ovira.

Povedal sem mu, da je njego- 
v° mnenje zmotno, kakor je 
zmotno tudi mnenje mnogih nje- 
mu enakih delavcev, zato so po
škodbe na očeh stalno v pora- 
stu. Na žalost sem imel le jaz 
Prav, toda ta delavec je ugotovil 
Prepozno, zato ga vi, bralci, ni- 
•ar ne posnemajte.
, Po neki težji poškodbi mi je 
telavec, ki se je vrnil na delov- 

JP mesto očital, da sem bil pre- 
T1alo nadležen — prepričljiv in 

a je bil čas za razmišljanje 
led opozorilom in poškodbo

‘Prekratek«.
Ko sem prišel v neki obrat,

'crn. zaduhal nam tako znani 
°nJ Po »slivovki«. Sledil sem te

mu (prijetnemu) vonju in prišel 
do mesta njegovega izvora. Na ža
lost od tega izvora nisem imel 
nič, saj je prihajal iz nastežaj 
odprte ustne votline spečega ži
vega bitja. Ko sem to bitje (bilo 
je med delovnim časom) prebu
dil, se mi je zdelo, da še vedno 
blodi v nekem začaranem svetu. 
»Kje si se pa napil,« sem ga vpra
šal, misleč pri tem, da mi bo od
kril kako skrito točilnico. Toda 
on mi je lepo objasnil, da dobiš 
to žlahtno kapljico v naši menzi 
na pretek, seveda proti plačilu.

Vem, da to ni edini primer in 
da so taki primeri vzroki različ
nih poškodb, za katere velikokrat 
sodelavci in nadzorni delavci ve
do, pa žal vse premalo ukrepajo.

Nekega dne prav v času mali
ce nekdo potolče po vratih pisar
ne, nato na jih odpre. Bil je to 
visok moški, še v mlajših letih; 
poleg moje malice postavi na 
mizo še nekaj zavitega v papir 
z besedami »poglejte, kaj proda
jajo v našem bifeju.« Že tako 
imam bolj občutljiv želodec, pa 
sem kljub temu pogledal, kaj je

v papirju. Odločim se in odprem 
zavitek — kaj sem videl... se
veda je bilo z mojo malico ko
nec, ostali del polurnega počitka 
sem prebil v posebnem oddelč
nem kotičku. Ko sem se vrnil, ni 
bilo več ne delavca niti moje 
preostale malice.

Po daljšem razgovoru mi je le 
priznal, da je hotel dobiti od
škodnino za malico, ki je sploh 
ni kupil v bifeju, temveč jo je 
našel v sosednji garderobni oma
rici. Bil je to namreč dokaj ve
lik košček pečenke, ki ijo je nek
do pozabil pojesti.

Ob priliki ogleda inšpektorja 
dela me je ta opozoril tudi na 
skupino delavcev, ki so stali ob 
stabilnem dvokolutnem brusil
nem stroju z namenom, da si 
zbrusijo stružne nože ali kaj 
drugega. V tem času je brusil 
stružni nož delavec, katerega še 
nisem videl, da bi sploh uporab
ljal varnostna očala. Toda, bil 
sem zelo presenečen, ko sem vi
del, da jih je uporabljal. Ko je 
inšpektor govoril z nekim obra- 
tovodjem, sem skrivaj stopil do

Kolera — bolezen nečistih rok
— kolera — bolezen nerazvitih
— pa vendar tudi razvitih, ki 
niso poskrbeli niti za pouk in 
izobrazbo najnižjih plasti ljud
stva niti jim niso omogočili 
osnovnih pogojev za zdravo živ
ljenje. Vedeti moramo, da bole
zen ne tepe samo revežev, ampak 
da udari tudi po bogatejših.

Kolero povzroča bakterija ime
novana »vibrio cholaerae«. Le-ta 
je silno občutljiva za sonce, vro
čino, suh zrak in kislino. Bakte
rija se zato v želodcu le težko 
obdrži, prija pa ji lužnato okolje 
črevesja. Pri nekaterih ljudeh ne 
povzroči obolenja (kliconosci), 
pri drugih pa izbruhne bolezen! 
ki je lahko lažje ali težje oblike! 
Poznamo celo take primere, da 
bolnik umre nekaj ur po izbruhu 
bolezni. Od okužbe do pojava 
bolezni lahko preteče nekaj ur 
ali celo tri do pet dni. Bolezen 
se pojavi v obliki driske in bru
hanja. Driska je hujša in hujša, 
tako da prične iz črevesja teči 
samo še voda. Kri se zgosti, v 
telesu pa se kopiči vedno več 
strupa, ki ga tvorijo povzročitelji 
kolere. Prav zato je zdravljenje 
te bolezni usmerjeno v uničeva
nje povzročitelja kolere in nado
meščanje izgubljene tekočine. 
To pa je mogoče le v bolnišnici. 
Zdravljenje bolnikov je težavno 
in zato je nujno, da skušamo 
preprečiti pojav bolezni. V tem 
bomo uspeli le takrat, če bomo 
oprali prav vsako sadje, ki ga 
nameravamo zaužiti in če si bo
mo umivali roke pred jedjo in ne 
samo pred kosilom in večerjo. 
Roke si moramo oprati vedno 
takrat, preden primemo kakršno
koli jed z rokami. Prav tako je 
nujno, da si umijemo roke vedno, 
ko pridemo iz stranišča. Zavedaj
mo se, da si bomo samo z do
slednim higienskim načinom živ
ljenja preprečili pojav te mno
žične nalezljive bolezni.

Opozorimo naj še na to, da je 
cepljenje le pomožen način pre
prečevanja in žal ni dovolj učin
kovito, čeprav vemo, da oboli

med cepljenimi desetkrat manj 
ljudi kot med necepljenimi.

Dr. Edo Tepina

IZBRANE MISLI

Lažje je spoznati deset tujih 
dežel kot enega samega človeka.

Dearn

Pri ženskah ima največ uspeha 
tisti, ki se jim najbolj trdovratno 
upira. Lodge

Politiki so kot vremenoslovci, 
ki pravijo: »Napoved vremena je 
bila pravilna, samo vreme je 
bilo napačno.« Moravia

Moški ne vedo kako končati, 
ženske pa ne kdaj. Rovvland

Demonstracije, ki jih dovoli 
policija, bi moral prepovedati 
tisti, ki jih je organiziral.

Hochut

Najboljše sredstvo proti mnogo 
skrbem je ena sama skrb.

Maupassant

nah, ki so namenjene za delo 
dmžbeno-političnih organizacij.

Gledališče je za svoj prvi tak 
preskus izbralo tragikomedijo 
»Mož je mož«, katere dogajanje 
se odvija na Daljnem vzhodu za 
časa kolonialnih vojn. V tej ko
mediji spoznamo skladiščnega 
delavca, ki je odšel na trg kupit 
ribo, toda konec koncev postane 
vojak med vojaki, prav tako do
ber kot ostali, v katero družbo 
je nenadoma zašel.

Gledalci, ki so v zelo velikem 
številu napolnili prostore delav- 
sko-uslužbenske restavracije, so 
pozorno sledili dogajanju na 
odru, kjer so priznani gledališki 
umetniki kot so Andrej Kurent, 
Rudi Kosmač, Danilo Benedičič, 
Majda Potokarjeva itd. pred
stavljali Brechtove junake.

Morda bo kak preoster kritik 
dejal, da tovarniška restavraci
ja res ni prostor, ki bi bil prime
ren za gledališče, da dvorana ni 
dovolj visoka, da je oder preni
zek, toda vse take pripombe zble
dijo ob dejstvu, da se je tako 
priznana gledališka institucija, 
kot je ljubljanska Drama odloči
la, da bo kulturo prenesla s po
svečenih odrskih desk, med ne
posredne proizvajalce. In že to 
dejanje je vredno vsega prizna
nja.

Prav gotovo je ta prvi korak 
uspel, saj so s tem, vsaj tako 
upamo, pričeli podirati zid, ki je 
žal vedno večji, med gledališčem 
in potrošniki kulturnih dobrin.

Litostrojčani so bili s predsta
vo nedvomno zadovoljni in želeli 
bi, da bi jih igralci ljubljanske 
Drame še večkrat počastili in raz- 
vesilili s svojim obiskom in bi 
jim tako prinesli tako rekoč do
mov kulturno razvedrilo, ki ga 
naš človek v modernem času hla
stanja za materialnimi potrošni
škimi dobrinami tako pogreša.

Poškodbe v avgustu
V mesecu avgustu smo imeli v našem podjetju 43 po

škodb, od tega 3 na poti v službo oziroma iz službe.
V TOZD FI — livarna sive litine je imela 4 poškodbe, 

livarna jeklo litine 5, pločevinama 4, TOZD FI 23, TOZD 
IVET 5 in TOZD SSP 2 poškodbi.

Zaradi poškodb smo izgubili 594 delovnih dni; v TOZD 
Pl — livarna sive litine 72 delovnih dni, livarna jeklo litine 
66, pločevinama 51, v TOZD FI 285, v TOZD IVET 62, 
v TOZD FI 285, v TOZD IVET 62, v TOZD SSP 31 in 
v TOZD LINT, ZSE, ICL 27 delovnih dni.

Oči si je poškodovalo 11 delavcev, telo 2, prste rok 14, 
ostali del roke 7, noge pa si je poškodovalo 9 delavcev.

Največ poškodb je bilo v petek - 10, nato v torek 9l 
v sredo in četrtek 8, v ponedeljek 7 in v soboto 1 poškodba.

V mesecu avgustu smo imeli 6 poškodb manj kot v 
istem mesecu lanskega leta.

Služba varstva pri delu
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Lojze je kupil avto
Ves je gorel od sreče: »Avto 

imam, avto imam, veš, da imam 
avto. Kar kupili smo ga, čeprav 
je drag. Z ženo sva ga kupila in 
sedaj bomo imeli lepe nedelje, 
lepe izlete in srečni bomo.« Ta
ko mi je o novi veliki družinski 
sreči prišel povedat prijatelj 
Lojze. »Veš, zadovoljen sem. 
Otroci so zdravi, pridni, z ženo 
zasluživa dovolj in kar gre. Kdaj 
boš pa ti kaj nabavil, ali boš kaj 
kupil, ali boš samo delal vse živ
ljenje. Vidim, da nisi sodoben, 
premalo si iznajdljiv, da veš.«

Čutil sem se ponižanega. Lojze 
se mi je zdel velik po govorje
nju, a še večji po dejanju. Pohva

lil sem njegovo kupčijo in še 
dodal: »Lpjze, enkrat se bomo pa 
zmenili in se nekam peljali, bom 
videl, kako voziš.«

»O ja. O ja,« je hitel prijemati 
za besedo, »bomo, bomo, v Za
plano bomo šli do Perčona. Bom 
pa dvakrat peljal, da bomo vsi 
lahko šli. Veš, tam je imenitna 
gostilna. Dobro vino imajo in 
imenitno hrano. Veš, da ne mo
re biti slaba, saj jo hvalijo kar 
vsi od kraja; pol Ljubljane je 
tam, vsi z avtomobili.

Tam dobiš razno družbo in po- 
nanstvo, seveda, brez avta ni 
nič.« »Menda bo res držalo,« ta
ko sem mu pritrdil, mislil pa

V novo šolsko leto
(Nadaljevanje s 6. strani)
učne snovi prvega in drugega 
razreda tehniške šole, ki se je 
učenci v poklicni šoli ne učijo 
(npr. tuj jezik, kemija, del sno
vi iz matematike in fizike itd.). 
Tako si bodo sposobnejši učenci 
že v času šolanja v poklicni šoli 
pridobili tudi znanje iz učne sno
vi prvih dveh razredov tehniške 
šole. Ko bodo zaključili poklicno 
šolo, bodo imeli poklic, hkrati pa 
bodo izpolnjevali pogoje za vpis 
v tretji razred redne tehniške šo
le. Takšno šolanje tehnika, ki sc 
bo hkrati izučil poklica, bo tra
jalo torej skupaj 5 let. Prav goto
vo bo tak absolvent-tehnik dru
gače pripravljen za operativno 
delo v proizvodnem procesu kot 
tehnik, ki po končani osnovni 
šoli obiskuje štiriletno tehniško 
šolo in nima poklica.

Izkušnje iz preteklega šolskega 
leta kažejo, da se je odločilo za 
navedeno šolanje tehnika med 
100 učenci poklicne šole 19 učen
cev, ki izpolnjujejo pogoje, če
prav se jih je prijavilo v začet
ku še enkrat toliko. Nekateri so 
spoznali, da so želje eno, volja, 
sposobnosti in skladno s tem re
zultati, pa drugo.

V tem šolskem letu bomo mo
rali s kadrovsko službo v podjet
ju urediti status teh bodočih teh
nikov.

Glede dolovodske šole za zapo
slene strojne stroke ni spre
memb. Slušatelji morajo imeti 
po končani poklicni šoli najmanj 
3 leta prakse v proizvodnji in se
veda zagotovljeno vsaj v perspek
tivi delovno mesto delovodje ali 
tehnologa v podjetju. V pretek- 
klem šolskem letu je dveletno 
šolanje končala skupina 15 sluša
teljev.

V novem šolskem letu bo od
prt nov oddelek 1. razreda s 23 
slušatelji: 21 iz Litostroja in 2 iz 
drugih podjetij.

Bolj bomo razvijali razne oblike 
dopolnilnega izobraževanja

Podatki kažejo, da so v našem 
podjetju zaposleni tudi delavci, 
ki za delo na svojih delovnih me
stih nimajo potrjene ustrezne 
izobrazbe ali strokovne usposob
ljenosti. Gre za polkvalificirane, 
kvalificirane in predvsem visoko 
kvalificirane delavce. Zaradi te

ga za delavce na takih delovnih 
mestih po samoupravnem spora
zumu za delitev dohodkov in 
osebnih dohodkov podjetje ne 
more uveljavljati kalkulativnih 
dohodkov ustreznih stopenj po 
kvalifikacijah. Kadrovska služba 
podjetja je statistično in poimen
sko že ugotovila, katera so taka 
delovna mesta, oziroma, kdo so 
delavci, pri katerih bi morali pre
veriti, če izpolnjujejo pogoje za 
priznanje strokovnosti določene 
stopnje. Izobraževalni center se
daj pripravlja način komisijske
ga preverjanja strokovnega zna
nja teh delavcev in oblike dopol
nilnega izobraževanja za vse ti
ste delavce, ki bi si morali svoje 
znanje za delo določene kvalifi
kacije še dopolniti. Predvideno 
je, da bodo bodisi načini prever
janja ali oblike dopolnilnega izo
braževanja naslonjene na zahte
ve delovnega mesta v proizvod
nji. Zato bodo v komisijah sode
lovali tudi vodilni delavci iz enot, 
v katerih so delavci zaposleni.

Poleg tega moramo v sodelo
vanju z vsemi TOZD in kadrov
sko službo podjetja organizirati 
še druge oblike dopolnilnega izo
braževanja zaposlenih. Saj tudi 
nri prej omenjeni nalogi ne gre 
za formalno zadevo, tj. le za po
trdilo, ampak je izhodišče izbolj
ševati strokovnost zaposlenih. To 
na mora postati trajna naloga. 
Le tako bomo lahko sledili zahte
vam hitro se razvijajoče tehnolo
gije in organizacije dela in dvi
gali z boljšim znanjem storilnost, 
ki je podlaga za višji osebni in 
družbeni standard. Zato pričaku
jemo pobude za dopolnilno izo
braževanje prav iz proizvodnje.

Sicer pa bo oddelek za dopol
nilno izobraževanje zaposlenih 
organiziral tudi v šolskem letu 
1973/74 jezikovne tečaje, tečaje 
za voznike viličarjev in za žerja- 
vovodje, tečaje za varstvo pri de
lu, seminarjev, pomoč pri izred
nem študiju na višjih in visokih 
šolah ter skrbel za praktikante, 
pripravnike in štipendiste.

To so torej glavne naloge, ki jih 
bo v šolskem letu 1973/74 ure
sničeval izobraževalni center. 
Verjetno se bodo pridružile še 
nove. Že sedanji program pa nas 
postavlja pred zahtevne naloge.

H. P.

sem, »Lojze pozno si se prebudil, 
a prebudil si se pa le in kupil 
avto, pa čeprav na kredit«.

Prišla je tista lepa obljubljena 
nedelja in zjutraj, kar zgodaj bi 
lahko rekel, je Lojze pozvonil.

»Kdo tako kriči?« sem vprašal 
še ves zaspan.

»A, kdo, kdo, Lojze vendar. 
Gremo na izlet.«

»Kam pa?« sem vprašal.
»Na piknik gremo. Da nc boš 

mislil, da nisem mož beseda. Ob 
osmih bodi pripravljen.«

»Ja, do osmih pa ne bom mo
gel. Nimam kaj vzeti s seboj. Saj 
veš, da se mesa za čevapčiče ne 
dobi, vina tudi nisem kupil. Nič 
nimam za piknik.«

»Saj ni treba, na vse to je mi
slila moja žena. Imamo dovolj 
mesa, menda 4 kg, pa eno pleten
ko vina. Otroci pa imajo tudi za
se dovolj kokte in ore.« Kaj sem 
hotel. Prijatelja, kakršen je Loj
ze, ni pri vsaki hiši. Pristal sem 
na to, da gremo na piknik.

Ob 8. uri se je pripeljal Lojze 
na naše dvorišče s svojim lepim 
avtom. Z ženo sva sedla na zad
nje sedeže in Lojze je ponosno 
pognal proti Zaplani. Ustavili 
smo se na lepem travniku pod 
Perčonovo domačijo. Lojze je na 
široko razložil vso kramo. Kaj 
vse si je nakupil ta človek za 
piknik! Razne dobrote, stole, 
stolčke, mizico pogrni se in le
žalno blazino. »Čudovito, čudovi
to,« sem dejal, Lojze pa si je sre
čen mel roke.

Preživeli smo čudovit dan. Ne 
vem, koliko je bilo prigrizkov in 
kozarčkov dobrega vina, vem pa, 
da ga je bilo zvečer malo pre
več. Lojze me je venomer spra
ševal:

»No, kako si zadovoljen, ali ni 
lepo iti na piknik, in to z av
tom?«

»Ja, veš, Lojze, to pa to,« sem 
mu pritrjeval kakor v sanjah.

»Imenitno, imenitno.«
Ko je padel prvi mrak, smo 

krenili domov. Pospravljanja je 
bilo kar precej, nekaj pa smo 
tudi kar po tleh pustili. Tudi za 
nas je veljal stari pregovor, kjer 
se osel valja, tam dlako pusti.

Do glavne ceste smo se spu
ščali le polagoma, tam pa pravi 
Lojze: »Zdi se mi, da sem ga 
malo cuknil. No, pa mislim, da 
ne bo hudega, samo da ne bi 
bilo policajev.« Imeli smo smo
lo. Od nekod se je vzel policijski 
avto. Modra luč je pomenila, da 
moramo ustaviti. Lojze, kar ni 
mogel ustaviti, malo ga je zana
šalo sem in tja po cesti. Potem 
se je začelo.

»Dovoljenje prosim,« je dejal 
miličnik. Kaj pa »plešete po ce
sti? Ali ste ga dali malo na zob?«

Lojze je jecljal: »Ja malo smo 
pa pili. Imeli so piknik. No, pa 
sem sposoben, da peljem. Brez 
skrbi.«

»Bomo videli,« je dejal milič
nik »pihali boste«. Dal mu je ba
lonček in Lojze se je napihnil. 
Balonček je v trenutku dobil 
drugo barvo, miličnik pa je re
kel:

»Peš boste šli domov, saj ni 
daleč. Nikar se ne podajajte v 
nevarnost.«

Težko je bilo ubogati, ali mož 
postave je mož — moraš ...

šli smo, nič več nismo govorili. 
Vsak si je mislil svoje. Prvi izlet 
pa nam bo vsem ostal v spomi
nu.

Ivan Oprešnik

»Francelj, ali boš odprl buffet?« 
»Ne, v penzion odhajam.«

»Mici, malo ognja, prosim.«

»Starejši so dobili stalnostni do
datek, mi tri leta stari pa ne! 
To je krivica, res!«

Seminar za mlade samoupravljalce

Sorica: urežimo eno živahno

Predsedstvo konference aktiva 
ZMS naše tovarne bo organizira
lo v dneh 5„ 6., 7. oktobra izo
braževalni seminar za mlade sa
moupravljalce in družbeno-poli- 
tične delavce. Seminar bo v naši 
planinski koči na Soriški planini.

Tematiko, ki jo bomo obravna
vali, je za nas mlade proizvajal
ce zelo pomembna. Na seminar
ju bomo razpravljali o organizi
ranosti poslovnega procesa v na
ši delovni organizaciji, nadalje o 
gospodarskem položaju in o per
spektivi tovarne. Govorili bomo o 
tem, kakšne naloge nas čakajo 
pred kongresom ZK, kakor tudi, 
kaj nam prinaša nova zvezna in 
republiška ustava. Prav tako bo

mo razpravljali o novi organizi
ranosti zveze mladine, ocenili do
kumente za kongrese republiške 
in zvezne konference zveze mla
dine.

Na seminarju nam bodo pre
davali znani družbeno-politični 
delavci.

Od modrecev prihajajo nove 
misli, a bedaki jih razširjajo.

Heine

Tako smo se navadili pretvar
jati eden pred drugim, da se na
zadnje pretvarjamo še sami pred 
seboj. Moliere

PREGOVORI 
RAZNIH NARODOV

Kdor hoče vse vedeti, mora 
malo spati. Ruski

Kjer je cvet, tu je tudi med.
Turški

Neprebrana knjiga, neprehoje- 
na pot. Kitajski

Ne govori, da si se učil, ampak 
reci, kaj si se naučil.

Turkmanski
Dober začetek pelje k dobremu 

koncu. Ameriški
Primer je boljši od razlage.

Latinski
Ne boj se počasne hoje, ampak 

stanja. Kitajski
Prijateljstvo povečuje radost, a 

zmanjšuje žalost. Angleški
Kdor je zatonil v greh, bo uto

nil v žalosti. Angleški
Zelo malo ve oni, ki misli, da 

ve vse. Angleški
Nepoštenost je slabša od smrti;

Ruski

Kdor govori — seje, kdor P°' 
sluša — žanje. Ruski

Pametno je vprašati tudi P° 
tistem, kar znamo. Japonski

Časopis »Litostroj« izhaja me
sečno (s posebnimi prilogam’) 
v nakladi 5800 izvodov — Ure
ja ga uredniški odbor — Glav
ni urednik Vladimir Kovač ' 
Odgovorni urednik Pavel Perko 
— Tehnični urednik Estera 
Lampič — Telefon uredništvi 
56-021 (h. c.) int. 246 — Poštni
na plačana v gotovini — 
pisov ne vračamo — Tisk 
tiskarna C7P »Primorski tisk' 

v Kopru — 1973


